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IMPORTANT
Aquest setmanari no accepta com a seues les opinions 
expressades pels col·laboradors, que tenen l’exclusiva 
responsabilitat del text publicat amb la seua firma, ni es 
fa responsable de l’autenticitat de la publicitat. Vinaròs 
agraeix totes les col·laboracions, però adverteix 
que els originals a les diferents seccions no podran 
sobrepassar les 25 línies de lletra Times New 
Roman (cp.12), excepte en el cas de partits 
polítics amb representació municipal que 
tenen assignat un espai fixe. En l’original, hi 
haurà de constar la firma i figurar el nom, cognoms, 
domicili, telèfon, fotocòpia del DNI de l’autor, o bé, 
en el cas d’entitats, del representant responsable. 
No s’admetran pseudònims. La direcció no es 
compromet a publicar les col·laboracions que 
arriben després del dimarts a les 13 hores.
Per correu electrònic:  
diariet@vinaros.es, usb, cd, i, en última 
instància, en paper. 
Els escr i ts que requerisquen resposta sols 
s ’admetrà un torn de rèpl ica.

ACTUALITAT

X.Flores
La regidora d’Educació de l’Ajuntament de 
Vinaròs, Begoña López, va informar dimecres 
al col·legi de l’Assumpció de les actuacions 
realitzades en els diferents centres educatius de 
la localitat amb motiu de l’inici del curs escolar. 
En el col·legi de l’Assumpció, segons va explicar López, 
és on s’han realitzat més actuacions, especialment en les 
entrades i sortides del centre. Així, s’ha canviat una de 
les portes d’entrada, la dels més petits (P3, P4 i P5), i s’ha 
habilitat una rampa de formigó, i també una passarel·la 
de fusta per a facilitar l’accés a les classes. Amb això, s’ha 
eliminat la grava existent en aquesta zona i es confia a evitar 
les inundacions de la zona exterior en cas de fortes pluges. 
D’altra banda, en el col·legi Jaume I, actualment encara 
en aules prefabricades, també s’ha instal·lat una nova 
porta d’entrada. A més, amb motiu del Covid-19 
es pintaran en totes les entrades dels col·legis uns 
requadres per a evitar que els familiars dels alumnes 
s’aglomerin a les portes dels diferents centres escolars. 
En l’horari d’entrada i sortida, hi haurà enguany un reforç 
policial, segons va assenyalar la regidora socialista. 
Quant als instituts, va assenyalar que s’està treballant 
en les mesures per al transport escolar, una vegada 

han sortit ja publicades les llistes de les ajudes 
concedides i que s’han mantingut diverses reunions 
amb l’empresa per a establir normes de pujada i baixada 
als centres. Entre elles, va avançar que caldrà tenir 
en compte que cada alumne haurà de pujar i baixar 
en la mateixa parada i asseure’s en el mateix seient. 
López va explicar que aquest és un any diferent als 
anteriors a conseqüència del Covid-19 i que totes les 
actuacions realitzades per la regidoria d’Obres i Serveis, 
Governació i Educació s’han pensat per a normalitzar al 
màxim la volta a les aules i tenint en compte les mesures 
recomanades per la Conselleria i el govern central.
Va destacar que degut al Covid-19 la Conselleria 
ha augmentat la inversión i hi haurà 27 places més 
de personal docent, mentre que s’han invertit més 
de 83.000 euros en despeses de funcionament i 
més de 52.000 euros per activitats extraescolars.   
També va llançar un missatge de tranquil·litat a pares 
i mares. “El professorat, les regidories i l’administració 
autonómica han treballat perquè els alumnes estiguin 
segurs a les escoles, però cal respectar totes les mesures 
establertes tant dins com fora de les aules, aportant 
cadascú el seu gra de sorra contra aquesta pandèmia”, 
va concloure.

La regidora d’Educació detalla les actuacions i les 
mesures preventives per a l’inici del curs escolar 
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ACTUALITAT

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado en el 
pleno ordinario de agosto, con el voto favorable de 
todos los grupos excepto el PP, que votó en contra, 
un crédito extraordinario por importe de 105.000 
euros para adquirir vehículos eco y renovar así 
parte de la fl ota de la brigada y la policía municipal. 
La concejala de Hacienda, María Cano, explicó que 
se trata del 7% del remanente tesorería del ejercicio 
2019 que la normativa permite utilizar para este 
tipo de adquisiciones. 
Por parte del PP se votó en contra argumentando 
su portavoz, Lluis Gandia que “en estos momentos 
la prioridad son los ciudadanos de Vinaròs y podría 
destinarse este dinero a políticas más favorables a 
los vecinos”. Gandia continuó diciendo que “si los 
técnicos dicen que la fl ota está anticuada, esto 
puede preverse en el presupuesto municipal y no 
utilizar remanentes para ello, sino para reactivar la 
economía municipal o para los vinarocenses que 
en estos momentos peor lo están pasando”.  Gandia 
también señaló que “destinar 105.000 euros a la 
compra de vehículos no nos parece apropiado para 
un gobierno que se autodenomina progresista. Se 
deberían aprovechar todos los recursos posibles 
para destinarlos a las personas. Las prioridades del 

equipo de gobierno se marcan en estos momentos 
de crisis, es cuando un gobierno debe ser sensible 
con la situación que muchos vecinos están 
pasando”. 
El alcalde, Guillem Alsina, contestó que estos 
105.000 euros, como ha sucedido en otras 
ocasiones, irán también a concesionarios de 
Vinaròs donde trabajan muchos vecinos y que esto 

también es una forma de reactivar la economía 
local, y que hay que aprovechar este 7% que marca 
la normativa para renovar la fl ota de vehículos. A 
ello, Gandía respondió que no está asegurado que la 
adjudicación de esta compra sea para una empresa 
de Vinaròs ya que hay que sacarlo a concurso y 
puede presentarse cualquier concesionario. 

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha dado luz verde con 
el voto a favor de todos los grupos y la abstención 
del PVI a la modifi cación puntual número 38 
del PGOU que afecta al SUR 41 y la UER09, de la 
partida de La Closa, en la zona de la ermita. Con 

esta modifi cación según el edil de Urbanismo, 
José Chaler se pretende anticipar la gestión de 914 
metros cuadrados que en su día se quedaron fuera 
el ámbito de la unidad de ejecución al marcar la 
separación de los dos ámbitos. “Queremos que se 
posibilite la incorporación de este trozo de parcela 

al suelo urbano colindante”, explicó Chaler.
Por otro lado, el pleno ha aprobado por unanimidad 
la cesión de terrenos con destino a vial público por 
parte de la iglesia cristiana evangélica apostólica 
en la calle Maria Rosa Molas 51 y la N-340a. 

Vinaròs destina 105.000 euros a la compra de vehículos ‘eco’ 
para renovar la fl ota de Brigada Municipal y la Policía Local

Revisión de precios de los contratos de limpieza viaria y recogida de residuos
X.Flores

El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado por 
unanimidad la revisión de precios de los contratos 
de limpieza viaria y recogida de residuos por un 

importe 301.000 euros (117.000 euros destinados 
a limpieza viaria y 184.000 euros a la recogida de 
residuos).
La concejala de Hacienda, María Cano explicó que 

“se trata principalmente del incremento de los 
contratos debido al aumento del salario mínimo 
interprofesional” y que será fi nanciado   mediante 
remanentes de tesorería.

Modifi cación número 38 del PGOU
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ACTUALITAT

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha procedido a la 
modificación inicial de la ordenanza reguladora 
de los precios públicos por prestación de servicios 
y actividades socioculturales y exponerlo al 
público durante 30 días para poder formular las 
correspondientes alegaciones. 
La concejala de Hacienda, Maria cano, explicó se 
trata de actividades deportivas y culturales y que la 
intención de la modificación es reducir y agilizar los 
trámites burocráticos para poner un precio público 
y poder celebrarlas. 

El PP de Vinaròs tal como explicó Lluis Gandía, 
se abstuvo y anunció que va a presentar varias 
alegaciones en esta ordenanza. Los populares 
contemplan presentar cuatro propuestas, la 
primera en las actividades de fomento del deporte 
(maratón popular, día de la bici, caminada popular, 
etc), en las que plantean una rebaja del precio 5 a 
3 euros. “Si queremos que el deporte sea popular 
hay que favorecerlo al máximo”, dijo Gandia. 
Otra propuesta se refiere al teatro profesional, 
donde actualmente las entradas cuestan 5 euros 
y el abono para cinco obras tiene un coste de 

20 euros. Los populares plantean un descuento 
en el precio del abono de un 20%, ya que habrá 
ediciones en las que quizá no haya cinco obras 
sino menos o más. “Si un año hay 6 o 8 obras y otro 
3, aplicando simplemente este descuento queda 
más claro”, explicó. Por otro lado, también alegará 
el PP que la ordenanza contemple una rebaja en 
la entrada general de las obras del Aula de Teatro 
(que actualmente cuesta 5 euros) para aquellos 
que tengan el Carnet Jove. La última propuesta 
es añadir una quinta categoría de precios en el 
apartado “otros espectáculos”.

X.Flores
La concejalía de Govern Obert ha designado los 
miembros del Consell de Participació del Paratge 
Natural Serra del Puig, que han sido ratificados 
en el pleno ordinario correspondiente al mes de 
agosto, aunque con la abstención de Compromís y 
el voto en contra del PP y el PVI que mostraron su 
desacuerdo en su composición. Los representantes 
son como presidente el edil Hugo Romero, la 
secretaria es la técnica Maria José Barreda y 
también hay representantes de la conselleria y de 
intereses sociales y económicos (un representante 
de Caixa Vinaròs y otro de Apnal).

Romero explicó que este órgano está reglado por 
la normativa autonómica. Por parte del PVI Maria 
Dolores Miralles dijo que votarían en contra del 
punto al estar en desacuerdo con la composición 
del Consell. “Creo que un miembro debería ser un 
representante de un grupo de la oposición”, señaló. 
Por otro lado, el PP también votó en contra. Lluis 
Gandia señaló que en la anterior legislatura ya se 
formó este Consell con un reglamento igual de 
restrictivo que el actual, ya que solo se permitían 
tres representantes del Ayuntamiento, pero en 
aquel momento se nombró aun representante de la 
oposición y en esta ocasión no. “Quiero recordarles 

que no son un equipo de gobierno con mayoría 
absoluta, y la oposición debería tener voz en este 
Consell. Están a tiempo de rectificar y demostrar 
el talante del que presumen pero carecen”, dijo 
Gandia. 
Romero explicó que la propuesta se hizo a los 
grupos de la oposición, pero que “los diferentes 
grupos no se pusieron de acuerdo en nombrar 
al representante”. Tanto Miralles como Gandia 
discreparon al respecto y aseguraron que no 
se ofreció esta posibilidad a los partidos de la 
oposición. 

Vinaròs nombra los miembros del Consell de Participació 
del Paratge Natural Serra del Puig

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado la 
modificación de los estatutos del consorcio de 
residuos de la zona 1 en varios artículos que ya 
fueron aprobados inicialmente por la junta del 
propio consorcio. El punto fue aprobado con los 
votos a favor de todos los grupos excepto de 
Ciudadanos, PP y PVI que votaron en contra. La 
concejala de Obras y Servicios, Carmen Morellà, 
explicó que se modifican varios artículos, con el 
objetivo de mejorar la gestión en cuanto a los 
trámites administrativos se refiere. Entre ellos, la 
modificación de los porcentajes de aportación 

de la Diputación (que aumenta al 21%) como de 
la Generalitat, que se reduce al 19%. Otra de las 
modificaciones es la reducción de los plazos de 
convocatoria.
Por parte del PVI, Maria Dolores Miralles dijo que 
votarían en contra de la propuesta debido a los 
incrementos en las tasas del consorcio en los 
municipios. 
También el PP votó en contra. Gandia dijo que el 
consorcio ha subido un 13% la tasa de las viviendas 
y que la Generalitat y la Diputación “no van a 
conformarse con ello, y van a subirlo más en años 

posteriores”. “Este consorcio está un 40% en manos 
de la Diputación y la Generalitat y que se reduzca 
la convocatoria de 8 a 2 días provocará que los 
Ayuntamientos no puedan estudiar las decisiones 
de las administraciones autonómica y provincial”, 
indicó.  
Morellà contestó que este año Vinaròs ha recibido 
una subvención de 30.000 euros del consorcio para 
mejoras del contrato y que la tasa a pagar responde 
a que no se puede dejar al consorcio en un déficit 
presupuestario. 

Se aprueba la modificación de los estatutos del consorcio de residuos

El consistorio designa 
los miembros 
del Consell de 
Mediambient

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado por 
unanimidad la designación de los miembros 
del Consell Municipal de Medioambiente y 
Sostenibilidad. El presidente es el concejal 
Hugo Romero, la secretaria Maria José Barreda 
y también hay un representante de cada 
grupo político municipal y representantes de 
asociaciones ecologistas, así como particulares 
de perfil técnico, como ingenieros y profesores.

Vinaròs destina 450.000 euros a la renovación 
de asfaltado y reparaciones de la brigada
X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha aprobado invertir la cantidad de 450.000 euros con cargo al 
remanente de tesorería de 2019 para el mantenimiento y renovación de pavimentos asfálticos. 
La concejala de Hacienda, María Cano, explicó que 300.000 euros se destinarán a la brigada 
municipal y 150.000 euros a la renovación de pavimento. 
El PVI, tal como explicó Maria Dolores Miralles, se mostró favorable a esta inversión, aunque 
matizó que hay obras que podrían haberse contemplado en el presupuesto y que echaba en falta 
destinar más ayuda a los autónomos del municipio. 
Por su parte, el alcalde, Guillem Alsina, explicó que de los 300.000 euros de la brigada municipal 
son de trabajos realizados desde el inicio del confinamiento para preparar la temporada de 
verano y para reparaciones de los desperfectos producidos por el temporal Gloria, labores en las 
que han trabajado autónomos y empresas del municipio, a los que se les ha comprado también 
el material necesario. 

Vinaròs modifica la ordenanza reguladora de precios públicos 
para actividades socioculturales y deportivas
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ACTUALITAT

Redacció

La Regidoria de Promoció de la Ciutat i Interès 
Turístic, encapçalada per Marc Albella, ha 
aconseguit més de 68.000€ d’ajudes per a millorar 
els serveis turístics que s’ofereixen a la localitat. 
Cal destacar que des del Departament cada any es 
presenten a les diferents convocatòries que posa 
en marxa la Generalitat i Diputació, amb projectes 
i propostes que busquen millorar les experiències 
turístiques que s’ofereixen tant als visitants com als 
veïns.

Pel que fa a les subvencions la més destacada 
ha sigut la de 35.459€ de Turisme Comunitat 
Valenciana per al finançament del servei de 
salvament i socorrisme a les platges accessibles del 
Fortí i del Clot. Així mateix també ha concedit una 
ajuda de 1.526€ per aconseguir les distincions de 
qualitat turística en recursos i serveis, en concret la 
ISO 14001 i la Q de Qualitat Turística. D’altra banda, 
la Conselleria d’Igualtat i Polítiques Inclusives ha 
atorgat 1.696€ per a l’adquisició de dues cadires 
amfíbies i un joc de vuit crosses per facilitar l’accés 
a la mar per a les persones amb mobilitat reduïda.

Així mateix, també s’ha rebut una subvenció de 
20.000€ de Destinació Turística Intel·ligent (DTI) per 
al projecte de senyalització del patrimoni des d’un 
punt de vista universal perquè ho puga consultar 
qualsevol persona.

Per la seva banda, la Diputació de Castelló, a través 

del Patronat Provincial de Turisme s’han concedit 
dues ajudes. La primera subvenció de 6.400€, 
que s’ha tramitat en col·laboració amb l’Agència 
de Desenvolupament Local, ha sigut per a la 
contractació d’informadors turístics, mentre que la 
segona, pel valor de 3.000€, ha estat concedida per 

a la producció de material gràfic per a la promoció 
turística de la ciutat.

En total més 68.000€ de subvencions per part 
de la Generalitat i Diputació per a la millora de la 
competitivitat turística de Vinaròs.

Redacció

Les feines d’ampliació del cementeri municipal han conclòs amb 
la construcció de 208 nínxols i la corresponent urbanització dels 
terrenys, desenvolupada per part dels alumnes del programa 
d’ocupació “Et Formem”, amb l’adequació de les noves jardineres 
i zones verdes.

La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, ha destacat que 
“els nous nínxols s’han construït segons la normativa vigent 
establerta amb el Decret Sanitari Mortuori per garantir que 
es compleix tota la legislació”. En aquest sentit, insistia que 
amb aquestes obres sobretot es pretén assegurar el servei a la 
ciutadania durant els propers anys.

Per la seua banda, el regidor d’Urbanisme, José Chaler, ha indicat 
que “a banda d’ampliar el cementeri amb els 208 nínxols, també 
és important oferir un espai el més agradable possible amb 
jardineres i zones verdes, tot 100% accessible per als visitants”.

Pel que fa al pressupost les feines, s’han executat a través del 
Pla 135 de la Diputació de Castelló corresponent al 2019, amb 
una inversió de 113.462€. Morellà ha remarcat que amb aquesta 
partida s’ha donat continuïtat a les obres que cada any realitza 
l’Ajuntament per ampliar el cementeri i sobretot oferir un servei 
òptim per a la ciutadania. El projecte ha inclòs la construcció 
dels 208 nínxols i la urbanització dels terrenys amb la creació 
d’una vorera amb llambordins, amb una amplada de 6,2 metres, 
seguint l’estètica actual. D’altra banda, també s’ha executat el 
clavegueram, pluvials, sistema de reg eficient i la preinstal·lació 
del sistema d’enllumenat.

Turisme rep més de 68.000€ en subvencions
Les ajudes econòmiques han estat atorgades per la Generalitat Valenciana i Diputació de Castelló amb la finalitat de fer de Vinaròs un destí turístic més competitiu

Finalitzen les obres de construcció de 208 nous nínxols al cementeri municipal
Les feines s’han finançat a través del Pla 135 de la Diputació de Castelló corresponent al 2019 amb la finalitat de garantir el servei durant 
els propers anys



5 setembre de 2020

6

ACTUALITAT

X.Flores
El Ayuntamiento de Vinaròs ha adelantado 
este año todos los preparativos para prevenir 
los efectos de la gota fría y avanzará a esta 
primera quincena de septiembre las tareas 
de desbroce de barrancos, mientras que ya 
se ha ordenado el inicio de la limpieza de 
imbornales del casco urbano.   También se 
pedirá a la Confederación Hidrográfica del 
Júcar (CHJ)  la limpieza de los primeros 500 
metros hacia arriba de los cauces fluviales del 
término municipal. Los primeros 500 metros 
los limpia el propio consistorio a través de su 
contrato con la empresa Acciona, pero a partir 
de ahí la competencia recae en la CHJ.
Paralelamente, el Ayuntamiento de Vinaròs, 
como ha indicado el alcalde, Guillem Alsina, 
está a punto de concluir el primer Plan de 
Emergencias de la ciudad y confía en llevarlo 
a aprobación en el pleno ordinario del mes de 
septiembre.  “Se trata de ofrecer una respuesta 
rápida y eficiente a los vecinos ante condiciones 
climatológicas extremas, como por ejemplo 
lluvias torrenciales, temporales marítimos o 
fuertes vientos, con el objetivo  de  garantizar 
su seguridad”, ha explicado el primer edil. 
Por otro lado, este verano se han realizado 
importantes obras para evitar inundaciones en 
el término municipal de Vinaròs. La principal 
ha sido el tramo de las cunetas de drenaje de 
la N-340a a su paso por Vinaròs a la altura del 
Camí Carretes, entre los puntos kilométricos 
1053 y 1054, donde se ha aumentado la 
capacidad de entrada de agua para prevenir 
las inundaciones en caso de lluvia intensa. 
En este tramo era habitual la acumulación de 
agua en episodios de gota fría y en ocasiones 

se ha tenido que cortar el tráfico debido a ello. 
Las obras han ido a cargo de la demarcación 
de Carreteras del Estado. 
Carreteras también ha realizado  obras  de 
reparación de drenaje en otros viales a su 
paso por Vinaròs como la N-232, N-238 y la 
nueva  N-340  (con un importe ejecutado de 
660.000 euros), que resultaron afectadas 
también por las lluvias torrenciales de octubre 
de 2018. Además, Alsina ha informado que 
se han hormigonado todas las cunetas de 
la ciudad deportiva cuyas aguas pasan por 
debajo de la vía del tren, para evitar tapones 
que ocasionaban inundaciones.  
Por último, el alcalde socialista ha asegurado 
que en breve se va a licitar la obra del colector 
de pluviales en el cruce entre las avenidas 
Maria Auxiliadora y Libertad, y el tramo de 
las avenidas  María  Auxiliadora, Barcelona y 
el camino del cementerio municipal que se 
realizarán con el Plan 135 de la Diputación. 
Con ello, el Ayuntamiento de Vinaròs quiere 
minimizar los efectos de las fuertes lluvias 
en el casco urbano, tras el buen resultado 
de las últimas obras realizadas para mejorar 
las canalizaciones de recogida de aguas en 
la zona del Camí Fondo que también fueron 
realizadas con el Plan 135 de la Diputación. 
“Es una inversión que tiene la finalidad de 
aumentar de forma considerable la capacidad 
para absorber el agua de la lluvia para evitar 
por fin las inundaciones que suelen producirse 
en el paso subterráneo de la avenida 
de  María  Auxiliadora  y la céntrica plaza Tres 
Reyes cada vez que hay un intenso temporal 
de lluvia”, ha subrayado Alsina.

Redacció
L’Ajuntament ha demanat de nou a la ciutadania 
civisme a l’hora de llençar els residus per evitar 
molèsties a la resta de la ciutadania, així com 
la mala imatge que es genera de la localitat. En 
els últims mesos s’ha registrat un increment 
significatiu de les deixalles que es dipositen en els 
contenidors, moltes d’elles abocades al terra o fora 
dels horaris establerts, fet que genera l’aparició 
d’insectes i males olors com a conseqüència de les 
altes temperatures.
La regidora d’Obres i Serveis, Carmen Morellà, 
ha explicat que “es disposa del servei gratuït de 
recollida de grans voluminosos, a més de l’ecoparc 
fixe i mòbil per gestionar de forma correcta les 
deixalles”. D’altra banda, ha afegit que en el cas de 
les runes d’obra l’empresa encarregada dels treballs 
és la que ha de gestionar els residus de forma 
correcta i en cap cas llençar-ho als contenidors, 
com s’ha detectat en alguns punts del municipi.
Morellà insistia que cal la col·laboració dels veïns 
i llençar les deixalles de forma responsable, per 
no generar molèsties a la resta de la ciutadania i 
sobretot donar una bona imatge de Vinaròs.
Recollida de deixalles:
Servei de recollida de poda: només està permès 

deixar restes de poda els dissabtes i diumenges, 
per a particulars. Recordem que les empreses de 
jardineria han de gestionar els seus propis residus.
Servei de recollida de voluminosos: han de 
telefonar al 900 878 865, per concertar cita i lloc de 
retirada. Les recollides es realitzen dilluns i dijous.
Servei de cartó comercial: destinat a negocis amb 
gran quantitat de residus de cartó. Per donar-
se d’alta s’han de dirigir a la OIAC, i una vegada 

l’empresa concessionària té la sol·licitud, deixar els 
embalatges plegats front al seu negoci, els dimarts 
i/o dijous.
Brossa domèstica: la recollida dels contenidors 
grisos es realitza diàriament. El ciutadà ha de deixar 
la bossa de brossa domèstica en l’horari de 21h fins 
les 23h. Amb aquesta mesura s’evita el mal olor i 
la presència d’insectes. Queda totalment prohibit 
deixar les bosses fora del contenidor.

Vinaròs adelanta los preparativos para prevenir los efectos de la gota fría
Este verano se han realizado importantes obras para evitar acumulación de agua en las carreteras y en breve se licitará un nuevo colector 
de pluviales que evite inundaciones en el puente de Maria Auxiliadora

L’Ajuntament prega civisme als veïns a l’hora de llençar les deixalles
Tot i la campanya de conscienciació realitzada a través de les xarxes socials es continuen detectant abocaments incorrectes en els contenidors
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ACTUALITAT

+ info. reserves: 964 86 55 15
info@molicervera.org

Carretera CV-135, km 9
12578 Cervera del Maestre

www.molicervera.org

Complim amb totes les mesures de seguretat establides
per les autoritats sanitàries. Es recomana portar mascareta.

Al Molí de l’Oli de Cervera podràs 
visualitzar, en un espai històric, com 
es produïa l’oli d’oliva a principis 
del segle XVII. També podràs 
degustar els olis monovarietals 
tí pics del Maestrat i conéixer el 
patrimoni històric, paisatgísti c i 
gastronòmic de Cervera.

Ara, més que mai, aprofi ta per a conéixer el teu entorn.

Horari: De dimarts a dissabte: 
10:00 a 14:00 hores i 17:00 a 20:00 h
Diumenges: 10:00 a 14:00 h

T����
�!

Imprescindible demanar cita prèvia

Redacció
L’Ajuntament de Vinaròs ha 
aprovat els avantprojectes per a 
la construcció de la passarel·la del 
riu Cervol i la creació del nou Centre 
Social. Es tracta de dues de les iniciatives 
més importants d’aquesta legislatura, 
que tenen la finalitat de millorar la 
qualitat de vida de la ciutadania, d’una 
banda amb la renovació dels serveis i 
prestacions socials, i d’altra banda, amb 
la connexió del passeig de Fora del 
Forat amb la Costa Nord.
Pel que fa al projecte de la passarel·la 
del riu Cervol, és una de les propostes 
més reivindicades per part de la 
ciutadania per tal de connectar el 
litoral del municipi. Aquesta actuació 
s’emmarcarà dintre de l’Estratègia de 
Desenvolupament Urbà Sostenible 
(EDUSI), amb el finançament del 
Fons Europeu de Desenvolupament 
Regional (FEDER). En total comptarà 
amb un pressupost de més d’1,5 milions 
d’euros per a la redacció del projecte i 
construcció de la passarel·la.
El regidor d’Urbanisme, José Chaler, ha 
explicat que “el projecte també inclourà 
l’adequació de l’entorn del marge 
esquerre del riu Cervol, prop de la zona 
del tractament de l’aigua amb un total 
de 9.150m2, que es remodelaran per tal 
de crear un bosc mediterrani similar al 
que hi ha al passeig de Fora del Forat, 
amb pins i plantes autòctones”. En 
relació a la passarel·la, el regidor Chaler 

ha detallat que serà una estructura 
sostenible, amb materials de llarga 
durabilitat i baix manteniment.
Quant al projecte del nou Centre Social, 
l’objectiu és albergar en un mateix espai 
les oficines dels Serveis Municipals, el 
Centre de la Dona, el Centre Integrat per 
a Majors, l’Escola de Persones Adultes i 
les Regidories de Joventut i Educació, 
així també com les associacions locals.
El regidor Chaler ha destacat que “es 
tracta d’un projecte molt important 
per a Vinaròs, perquè suposarà millorar 
la qualitat dels serveis que s’ofereixen 
a la ciutadania”. Segons detallava serà 
un centre amb planta baixa i tres 
plantes més, totalment accessible, que 
comptarà amb diferents espais per 
a la realització de classes, xerrades 
o tallers, sales de lectura, ludoteca, 
serveis mèdics per als majors i 
despatxos per a poder acollir els 
Serveis Socials, així com l’administració 
de l’Escola de Persones Adultes i les 
Regidories de Joventut i Educació.
Chaler insistia que serà un centre 
multifuncional que aprofitarà 
l’estructura de l’actual Centre Municipal 
de la Tercera Edat per construir dues 
plantes més i poder acollir tots els 
serveis que s’ubicaran. En aquest cas 
el projecte del Centre Social compta 
amb un pressupost de més de 3,2 
milions d’euros, IVA inclòs, per a la 
redacció del projecte i l’execució de 
les obres.

L’Ajuntament aprova els avantprojectes de la passarel·la 
del riu Cervol i del nou Centre Social
Les dues iniciatives suposaran una inversió de més de 4,5 milions 
d’euros amb la finalitat de millorar la qualitat de vida i els serveis 
que s’ofereixen a la ciutadania

Plànols del nou centre social
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Las peñas del Villarreal CF, solidarias

SOCIETATACTUALITAT

Redacció
La Generalitat Valenciana ha posat en 
marxa un pla especial per a garantir una 
tornada a l’escola segura per als milers 
d’alumnes i professors que el proper 7 
de setembre iniciaran el nou curs escolar. 
En el cas de Vinaròs, la Conselleria 
d’Educació ha assignat gairebé 136.000€ 
per a la posada en marxa de mesures per 
fer front al coronavirus.
D’aquesta quantitat, 83.470€ es 
destinaran per adaptar els centres 
educatius a la nova realitat condicionada 
per la Covid-19. Cal destacar que aquesta 
mesura s’afegirà a les actuacions que ha 
realitzat l’Ajuntament en les darreres 
setmanes per adaptar també els centres 
educatius de la ciutat a la nova realitat, 
arran de les reunions mantingudes amb 
els tots equips directius.
La regidora d’Educació, Begoña López, 
ha destacat que “aquests recursos de la 
Generalitat suposaran una ajuda molt 
important per a la comunitat educativa 
per a garantir la seguretat dels alumnes 

i professorat, en aquest nou curs marcat 
per la Covid-19”.
Pel que fa als 52.476€ restants, 
corresponen a la subvenció que ha 
demanat el Consistori per a l’organització 
d’activitats extraescolars, amb totes 
les garanties de seguretat, perquè els 
xiquets puguen gaudir de tallers, esports 
o altres activitats fora de l’horari lectiu, 
que fomenten la igualtat d’oportunitats 
entre tots els alumnes que s’han vist 
afectats per la pandèmia, al mateix 
temps que s’ajuda als pares a conciliar la 
vida laboral amb la familiar.
Per últim, l’ajuda de la Conselleria 
d’Educació també ha inclòs la 
contractació de 27 docents que s’afegiran 
als centres educatius, tant públics, 
privats com concertats, per atendre als 
alumnes en grups reduïts i garantir així el 
compliment de la distància de seguretat. 
Cal destacar que Vinaròs serà el municipi 
del Baix Maestrat que disposarà de més 
professorat degut al número d’habitants.

Fridays For Future Joventut pel Clima Vinaròs i 
Apnal-Ecologistes en Acció Vinaròs han defensat el 
canvi efectuat per l’Ajuntament en relació al canvi 
de mobilitat de la costa sud. 
“Aquesta mesura no es posa en marxa per a fer-li 
la vida més difícil a ningú, com a ciutadania hem 
d’entendre que aquests canvis són necessaris per 
a la nostra salut i per a fer front a l’emergència 
climàtica, no és cap capritx dels ecologistes o de 
l’ajuntament; la mesura és essencial, s’ha d’estendre 
per tota la població (costa nord, centre del poble i 
resta de zones urbanes i periurbanes, connectant 
amb els municipis més propers) i no s’està prenent 
només a Vinaròs sinó a moltes ciutats”, apunten en 
un comunicat.
Tot i això, indiquen també que “s’entenen les 
posicions d’alguns veïns i veïnes, s’ha de reforçar 
i molt el transport públic i també millorar les 
connexions. Però, hem d’assumir el nostre paper 
com a ciutadans i ciutadanes, canviar el nostre 
mode de vida i donar-li una oportunitat a la 
mobilitat sostenible, per suposat, sempre i quan 
siga possible”. 

“No us voldríem amoïnar el dia parlant-vos sobre 
la irreversibilitat del desgel a Groenlàndia i la 
conseqüent pujada del nivell de la mar…; veïnat de 
la costa sud, viviu en una zona privilegiada, valoreu 
el tresor que teniu davant i lluitem per preservar-lo. 
La bidireccionalitat ja és cosa del passat, donem-li 
la volta a la pàgina i pensem en el futur de tots i 
totes. Preguem responsabilitat i comprensió, què 
és pel bé comú”, continua el comunicat.
Per a aquests grups ecologistes, “la COVID-19 ha 
posat damunt la taula la necessitat de cedir part 
de l’espai ocupat pels cotxes als vianants i les 
bicicletes. L’excepcionalitat de la situació ens ha 

brindat l’oportunitat de començar a realitzar canvis 
profunds en la mobilitat de les ciutats, no només 
per garantir el compliment de les normes sanitàries 
sinó per tal de deixar enrere l’ús abusiu dels vehicles 
de motor. Les apostes realitzades pels diferents 
ajuntaments a causa de la pandèmia no poden 
quedar en paper mullat, han de ser necessàriament 
recolzades per la ciutadania, han de perdurar en 
el temps, han vingut per a quedar-se i han vingut 
per a estendre’s per tota la població mirant cap a 
un futur verd”.
I conclouen que des de Fridays For Future-Joventut 
pel Clima Vinaròs junt a APNAL-Ecologistes en 
Acció Vinaròs, “demanem més conversió d’espais, 
en tota la ciutat, en zones per als vianants i per als 
mitjans de transport no contaminants. Mitjançant 

la creació d’una vertadera i extensa xarxa ciclista i 
l’adequació dels pocs carrils bicis existents, molts 
insegurs i que es troben en un estat deplorable. 
Així mateix reivindiquem la necessitat de cedir part 
de l’espai ocupat pels cotxes i motos als vianants. 
Demanem també la immediata posada en marxa 
de la limitació de velocitat a 30 km/h en tota la 
població i la seua convenient senyalització. Per 
últim, reclamem l’increment del transport públic 
urbà, per tal d’abastir a tota la població amb noves 
línies i horaris, amb una rebaixa dels preus perquè 
siguen assequibles per a tothom.
Volem transformar les ciutats per a garantir una 
vida digna, on la bici, caminar i el transport públic 
agafen el protagonisme. En resum, volem una 
ciutat verda, resilient i de futur!”

Vinaròs rebrà recursos extraordinaris de la Generalitat per al nou curs escolar
La Conselleria d’Educació ha assignat gairebé 136.000€ per a les despeses derivades de la Covid-19 i l’organització d’activitat extraescolars, 
a més de contractar 27 docents de reforç

Fridays For Future Joventut pel Clima Vinaròs i Apnal-EA defensen el canvi 
de mobilitat de la costa sud
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Redacció
Aquesta setmana la vintena d’alumnes-
treballadors de l’Escola d’Ocupació “Et Formem” 
han començat les feines de neteja i adequació 
del bosc mediterrani que hi ha al passeig de Fora 
del Forat, així també com el manteniment dels 
tamarindes i els jardins més propers a la mar. 
Recordem que aquest programa té com a objectiu 
incrementar l’ocupabilitat de les persones amb 
dificultats d’inserció laboral o pertanyents a 
col·lectius vulnerables, amb la finalitat de facilitar 
la seua incorporació al treball.
L’alumnat treballador està contractat des del 
primer dia d’inici del programa amb un contracte 
per a la formació i l’aprenentatge, la qual cosa els 
permet rebre una formació dual adequada al treball 
que han d’exercir. En aquesta ocasió els alumnes 
podran aconseguir el certificat professionals en 
Activitats Auxiliars en Vivers, Jardins i Centres de 
Jardineria, i també el certificat d’Activitats Auxiliars 
en Agricultura.
La regidora d’Ocupació, Maria Cano, ha destacat 
que “aquest tipus de formació remunerada permet 
als alumnes obtenir certificats de professionalitat 

que els oferiran més oportunitats d’inserció laboral, 
un cop finalitzen el taller”. Segons afegia a banda 
de formar-se, també ajuden a millorar els serveis 
que s’ofereixen a la ciutadania, en aquest cas amb 
la neteja de les zones verdes de la localitat.
Per la seua banda, el regidor de Promoció de la 
Ciutat i Interés Turístic, Marc Albella, ha assenyalat 
que “gràcies a la feina dels alumnes del taller 
“Et Formem” s’oferirà una millor imatge del 
bosc mediterrani del passeig de Fora del Forat, 
una zona d’esbarjo natural enfront del mar on 

cada dia passegen centenars de veïns”. D’altra 
banda, indicava que aquestes tasques també són 
importants per a evitar la caiguda de rames de 
cara als temporals que es puguen produir durant 
la tardor.
Per acabar, cal destacar que els alumnes de l’Escola 
d’Ocupació “Et Formem” també han realitzat 
tasques de manteniment del jardí del parc de la 
Paret Blanca, així com l’adequació del paratge de 
l’ermita i els horts urbans.

E.Fonollosa

El éxito de público que ha tenido la iniciativa 
“Vinaròs Arena” por la que el Ayuntamiento de 
Vinaròs y entidades de la ciudad pueden celebrar 
durante este verano una variada programación de 
actos, con las oportunas medidas de seguridad 
por el Covid-19, hace que el consistorio se plantee 
mejorar la plaza de toros, que acaba de cumplir 150 
años.
Así lo ha comentado el primer teniente de alcalde y 
responsable de las áreas de Fiestas y Turismo Marc 
Albella, abriendo la posibilidad de que en un futuro 
se puedan emprender acciones que permitan 
acoger en mejores condiciones las actividades allí 
ubicadas y que incluso puedan abarcar buena parte 
del año. Por de pronto, en el equipo de gobierno 
se está planteando la posibilidad de pedir la 
creación de un taller de empleo, “hace años la 
plaza de toros ya fue rehabilitada, pero como 
cualquier edificio, necesita un mantenimiento, 
necesita rehacer por ejemplo la pintura y revisar 
algunos elementos estructurales, si se nos diera 
ese taller permitiría que la plaza estuviera más 
presentable y en mejores condiciones para los 
próximos años”. “Cubrir la plaza es una empresa 
complicada pero no imposible” puntualizaba 
también.
“La plaza de toros hasta hace pocos meses se 
utilizaban pocas veces al año para espectáculos 
taurinos y poco más -decía Albella- y ahora 
vemos que la gente de Vinaròs y comarca se 
ha reencontrado con un espacio que muchos 
hacía años no pisaban… ahora desde principios 
de mayo hasta octubre, con buen tiempo, con 
inversión corta, puedes montar una carpa, 

sillas… y cumpliendo normas de seguridad por el 
Covid-19 se convierte en un espacio polivalente 
para teatro, conciertos, danza, cine…”

PRIMER AVANCE DEL BALANCE TURÍSTICO
En otro orden de cosas, Albella ha hecho, a 
modo de avance, un positivo primer balance de 
la temporada turística porque a pesar del “golpe” 
de la pandemia, Vinaròs ha tenido una destacada 
presencia de visitantes, aunque hasta que no 
pase agosto no se podrá hacer una valoración 
completa. “Las reservas se han producido a 
última hora, pero aun así la ocupación en julio 
ha estado por encima del 70 por ciento, (la del 
año pasado fue un 82%), cifra que considero muy 

positiva, dada la situación de la que veníamos 
y la imagen devastadora del litoral que dejó 
el temporal Gloria” remarcaba. “A falta de los 
datos del mes de agosto, estamos contentos 
también porque además ha habido una gran 
colaboración del sector privado con las medidas 
adoptadas por el Ayuntamiento” añadía.   El edil 
de turismo ha señalado asimismo que el alquiler 
de apartamentos ha funcionado bien y las 
terrazas de los bares y cafeterías han estado muy 
concurridas. Además, la campaña turística “Amar 
Vinaròs” ha tenido una gran repercusión porque, 
entre otras cosas, el vídeo principal ha sido visto 
por las redes sociales casi por cinco millones de 
personas. 

ACTUALITAT

Els alumnes del taller “Et Formem” adeqüen el bosc mediterrani del passeig 
de Fora del Forat
Les feines consisteixen en el desbrossament 
de les restes vegetals i la poda dels pins per 
evitar que les branques puguen caure

Vinaròs se plantea mejorar la plaza de toros con un taller de empleo
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X.Flores
La portaveu del Partit de Vinaròs Independent (PVI), 
Maria Dolores Miralles, va informar dilluns en roda 
de premsa a la seu de la formació que ha presentat 
un recurs de reposició sol·licitant a l’Ajuntament 
la informació en la que s’ha basat per a prendre 
la decisió de fer la carretera Costa Sud de direcció 
única. El PVI demana que, mentrestant, “es torne 
a l’estat anterior de circulació bidireccional i 
es procedisca al corresponent estudi tècnic 
administratiu, exposició pública i aprovació”.
Miralles ha assenyalat que va presentar al 
juliol al consistori per registre d’entrada l’accés 
a l’expedient administratiu que comportava 
aquesta única direcció de la carretera Costa Sud, i  
l’accés a tots els informes tècnics. Una setmana més 
tard, l’Ajuntament li va contestar que no existeix 
expedient administratiu obert en relació a aquesta 
direcció única, ja que no es tracta d’un procediment 
administratiu reglat. “És per això que no trobant 
justifi cació adequada a la falta d’expedient 
administratiu sobre aquest tema i considerant que 
es tracta d’una decisió arbitrària, hem interposat 
aquest recurs de reposició, davant la desestimació 
de la sol·licitud d’informació tècnic administrativa”, 
ha explicat Miralles. Des del  PVI  consideren que 
aquest canvi direccional “suposa un gran perjudici 
en diferents àmbits als veïns de la costa sud així 
com a la ciutadania en general, com s’ha expressat 
en les queixes veïnals i en l’escrit presentat 
davant aquest Ajuntament per la plataforma 
d’afectats de la carretera costa sud” i que “davant 
la inexistència d’un procediment administratiu 
reglat, cal preguntar-se quin tipus de procediment 
s’ha seguit per a prendre una decisió de tal calat”.

Miralles ha matitzat que el  PVI  està a favor de 
la direcció única en les carreteres de les costes nord 
i sud, però que “cal fer les coses bé, recepcionar 
abans l’antiga N-340 amb noves rotondes, adequar 
els accessos necessaris, realitzar una exposició 
pública del projecte que contempli les al·legacions 
dels veïns, i fi nalment procedir a la seva aprovació”.
Cal recordar que a mitjan mes de maig i a 
conseqüència del COVID-19, l’Ajuntament de 
Vinaròs va posar en marxa una sèrie de mesures, 
que incloïen restriccions de circulació de vehicles 
o ampliacions provisionals de voreres per a facilitar 
als veïns la pràctica de l’esport o el passeig durant 
les hores permeses per part del Govern Central.
Des de l’Ajuntament es va explicar que es 
tractava d’una decisió interdepartamental que 
s’iniciaria de manera provisional, pensant també 
en la temporada turística, però depenent de la 
resposta de la ciutadania algunes de les mesures 

adoptades podrien aplicar-se de manera defi nitiva.
Una de les mesures posades en marxa va ser la 
direcció única en sentit sud en el vial de la costa 
que va des de la plaça de bous fi ns al carrer de 
Peníscola. Un canvi que va suposar també ampliar 
el carril bici i la vorera per als vianants i que des de 
llavors s’ha convertit en permanent.
Els veïns de la costa sud han constituït una plataforma 
i han presentat més de 700 signatures contra 
aquesta  unidireccionalitat, ja que veuen molts 
inconvenients en la mesura que afecten el seu dia 
a dia, especialment quan han d’acudir al nucli urbà 
des del seu habitatge, i estan en la seva gran majoria 
en contra d’aquests canvis circulatoris i asseguren 
que els causen “un greu perjudici”. Expliquen que 
ara estan obligats a circular per l’antiga N-340 per a 
accedir al nucli urbà, la qual cosa resulta perillós tant 
per a les persones majors com per als joves que viuen 
en la zona sud i que van en ciclomotor als instituts.

Totes i tots som Vinaròs (TSV) ha fet públic en un comunicat el seu 
posicionament davant la situació que continua donant-se a Vinaròs amb la 
celebració d’espectacles amb braus.
“Una formació progressista, no pot estar en una altra línia que no sigue el 
respecte i la cura de tots els animals”, indiquen en el comunicat, que continua 
afegint que “en la línia de la prohibició de la celebració de circs i espectacles 
amb animals que es va aprovar en l’anterior legislatura a la nostra ciutat, no 
veiem espai per a espectacles que ofereixen el patiment i menyspreu animal 
com es l’espectacle que es celebrarà a la nostra ciutat el proper diumenge.
TSV assegura que “no compartim ni entenem el buit legal que es produeix als 
ajuntaments al no tenir capacitat legal per prohibir la celebració d’aquests 
esdeveniments en braus, com ja han dit diferents sentències al respecte. Els 
ajuntaments i els seus governs deurien de tindre la legitimitat i poder de 
decisió de poder no albergar en els seus espais espectacles que no respecten 
els drets dels animals”.

I conclouen que “som una formació política que treballa pel benestar i respecte 
animal. Entenem la cultura com una eina d’empoderament, de transformació i 
coneixement, la cultura no es una eina per justifi car el maltractament animal”.

ACTUALITAT

El PVI demana retornar la bidireccionalitat de la costa sud 
fins que l’Ajuntament no presente un estudi tècnic

TSV lamenta que els ajuntaments 
no puguen prohibir la celebració 
d’espectacles taurins
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  El Partido Popular de Vinaròs ha solicitado 
al Ayuntamiento un rol activo ante un 
inicio de curso en el que consideran que la 
Generalitat “no ha estado a la altura de las 
circunstancias”. “Es por ello que pedimos que 
el Ayuntamiento proporcione los test PCR a 
los colegios e institutos para que se pueda 
testar al personal y alumnado, reduciendo así 
los riesgos de contagio en nuestros centros 
educativos”, ha señalado el portavoz popular 
Juan Amat. 
 
Amat ha indicado también que “distintos 
municipios como Sant Jordi, Tirig o Vall d’Alba 
lo van a hacer y es por ello que no hay excusas 
para que no se haga también en Vinaròs”. 
 
El portavoz popular afirmaba que “no es un 
problema de recursos económicos puesto 
que se dispone de más posibilidad de gasto 
del que se ha dispuesto este Ayuntamiento 
en los últimos 10 años, y como muestra 
tenemos los 105.000 euros que el Alcalde 
del PSPV-PSOE y Totes i Tots destinaron en el 
último Pleno a la compra de vehículos para el 

Ayuntamiento”. 
 
Estamos ante una decisión política que desde 
el PP de Vinaròs consideramos necesaria 
adoptar, con el fin de proporcionar mayor 
seguridad tanto al personal y alumnado de 
los centros, como a los entornos familiares de 
éstos. 
 
Amat indicaba que “hemos contactado con 
personal docente del municipio y todos 
ellos coinciden en la falta de coordinación y 
directrices claras que posibiliten un inicio de 
curso lo más seguro posible”. 

El portavoz popular sostiene que “no es 
momento de excusas, sabemos que la 
Consellería de Sanidad y la de Educación 
no han estado a la altura y es por ello que 
desde el PP de Vinaròs instamos al equipo 
de gobierno a que hagan lo que se está 
haciendo en otros municipios. Si se quiere, se 
puede, lo único que hace falta es voluntad y 
capacidad de trabajo”.

El grupo municipal de Ciudadanos 
(Cs) en el Ayuntamiento de Vinaròs 
apuesta por “facilitar la inserción laboral 
y la empleabilidad de las personas con 
discapacidad”. En este sentido, el portavoz 
de la formación naranja, Manuel Herrera ha 
destacado que “la pandemia ha empeorado 
las perspectivas laborales de este colectivo 
que cada vez está más cerca de la pobreza 
y la exclusión social”.  “El Ayuntamiento 
no puede crear empleo, pero sí impulsar 
las mejores condiciones para ello”, ha 
apostillado el edil.
Así pues, Herrera ha trasladado que “desde 
Cs queremos que esta propuesta nazca fruto 
del consenso y la participación de todos, por 
esta razón, hemos retirado la moción y nos 
hemos reunido ya con Afaniad y Cocemfe, 

entre otras asociaciones”. “Creemos que 
es necesario que se trabaje de forma 
transversal teniendo en cuenta tanto la 
formación de empleados y empleadores, 
la sensibilización social, líneas de 
financiación en forma de microcréditos 
o exigir a las empresas subcontratadas 
contar con personas con discapacidad, tal 
y como dicta la legislación”, ha defendido el 
portavoz, quien ha señalado que “se trata 
al fin y al cabo de cumplir con una de los 
ejes estratégicos del plan de inclusión y 
cohesión social”.
En definitiva, “esperamos que en el próximo 
pleno del mes de septiembre esta iniciativa 
pueda ver la luz y avancemos hacia una 
mejor integración e inserción social”, ha 
aseverado Herrera.

ACTUALITAT

El PP solicita que el Ayuntamiento proporcione test PCR 
a los centros educativos de Vinaròs  

Cs de Vinaròs apuesta por mejorar la inserción laboral y la empleabilidad 
de las personas con discapacidad

El portavoz del partido en el Ayuntamiento, Manuel Herrera, pide “la participación y el consenso con todas las partes implicadas”
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Amics esmorzant al mercat. Per Juanvi Gellida

¿Por qué el 
omePrazol no es un 
buen Protector de 

estómago? (2)

Carla Escuder Marcos, Dietista-Nutricionista

La semana pasada os explicaba 
que el Omeprazol es un inhibidor 

de la bomba de protones, el arma de destrucción 
masiva que utiliza el estómago para degradar los 
alimentos. Este no es el único modo de aplacar la 
acidez. Comentábamos también que esta se da 
porque la compuerta (el esfínter gastroesofágico) 
no cierra bien. Puede ser causa de un trastorno y 
que ocurra de forma habitual y crónica, donde 
entonces el Omeprazol es el medicamento indi-
cado. Puede darse de manera esporádica por una 
alimentación inadecuada, ya sea porque incitan a 
que la compuerta no se cierre (como el chocolate, 
la grasa, el ajo, la cebolla, la menta); o porque sean 
directamente irritantes para el estómago (como 
la comida picante, el jugo de naranja o el jugo de 
tomate). Además hay una serie de factores predis-
ponentes a tener ardores como el sobrepeso; la an-
siedad y el estrés; el tabaco; las comidas copiosas o 
el ejercicio físico intenso.
 En el tratamiento de la acidez podemos actuar de 
tres maneras. La primera, desactivando la bomba 
que produce el ácido (como el Omeprazol, aunque 
no es el único). La segunda, neutralizando el áci-
do una vez creado y liberado en el estómago. Así 
actúan los comúnmente llamados antiácidos. Los 
indicados realmente para la acidez “esporádica”. 
Igual os suena haber visto alguna publicidad ase-
mejando el antiácido a un bombero calmando las 
llamas. Hay muchas variantes pero los más repre-
sentativos son los alginatos (Gaviscon) y los alma-
gatos (Almax). La tercera manera de actuar frente 
la acidez es reforzando la mucosa del estómago. 
Existen complementos dietéticos y productos sani-
tarios que no se absorben y que recubren con una 
capa protectora al estómago. Estos son los verda-
deros protectores de estómago. Una opción genial 
para tener de botiquín en casa y prevenir la acidez. 
Los otros dos tipos son medicamentos y (como 
todos los medicamentos) se tienen que seguir las 
precauciones marcadas y pueden dar reacciones 
adversas. 
En el caso del Omeprazol, es un medicamento que 
va con receta médica, por lo que no se debe vender 
si no es con prescripción. Además es un profárma-
co. Quiere decir que no tiene efecto inmediato si 
no que alcanza su pico de acción a los cuatro días 
(!!!). Por lo que, como os he ido adelantando, para 
una comida copiosa o para beber alcohol no nos va 
a servir de nada. Además, se debe tomar en ayunas 
y no cuando uno considere. En general es un me-
dicamento bastante seguro, pero sí tiene efectos 
adversos. Su uso continuado afecta a la absorción 
de la vitamina B12 y su déficit puede provocar pro-
blemas neurológicos. Al no haber medio ácido en 
el estómago puede que aparezcan a saludar la flo-
ra bacteriana procedente del intestino provocando 
SIBO (Síndrome de sobrecrecimiento bacteriano). 
Si con todo esto no te he convencido para que no 
uses Omeprazol para la acidez esporádica, piensa 
que estas inhibiendo un proceso y función natural 
de nuestro cuerpo cuando no es necesario.

Al abrir los ojos al mundo nos aúpan al tren en la 
1ª estación para ir disfrutando y sufriendo hasta 
alcanzar la 4ª, contemplando desde la ventanilla el 
más variopinto paisaje que nos ofrece la vida.
    El autor de este libro no pierde detalle y, salpicada 
de episodios novelados, describe un sugestivo relato 
de “la excursión más larga de la vida”

    Puede adquirir esta obra literaria en “Els Diaris”

La excursión más larga de la vida
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El alcalde agradece la ayuda del Hotel Vinaròs durante la pandemia de Covid-19

SOCIETAT

Nota de prensa
El primer festejo taurino del año desde que se decretara 
el Estado de Alarma tuvo lugar en Vinaròs de la mano de 
la empresa Arte y Emoción. El cartel motivó que cientos de 
aficionados se desplazaran hasta el coso vinarocense y se 
colgó incluso el cartel de “No hay billetes” al completarse 
el aforo autorizado, quedándose más de medio millar de 
aficionados a las puertas de la plaza, según se ha comunicado 
desde la empresa organizadora.
Arte y Emoción programó en la marinera plaza de toros un 
cartel para la tarde del domingo 23 de agosto que conglutinó 
un concurso de recortadores por comunidades autónomas y 
un especial de la cotizada ganadería Vicente Benavent con las 
cinco mejores vacas y, como colofón, la despedida de la mítica 
vaca “Niebla”. Las comunidades participantes en el certamen 
fueron las de Aragón, representada por Bruno Monferrer, 
Amanda Monferrer y Álex Pipo; Catalunya por Josep Tayson, 
Azael Zafra y Xavi Castells; y la Comunitat Valenciana por 
Joaquín Ferrando “Chuky”, Marcos Espí y el local José Félix, que 
se alzó con el galardón al mejor recortador. El grupo valenciano 
fue el triunfador tras ofrecer un gran repertorio de suertes 
de la tauromaquia popular, si bien las otras comunidades 
también puntuaron con gran nota. A continuación, con la 
pirámide, tablado y banco ya en el ruedo, comenzó el especial 
de Benavent, que debutó en Vinaròs con sus 5 mejores 
vacas; “Poderosa”, “Atrevida” y “Cantaora” estuvieron muy 
bien, trabajando los obstáculos y creando momentos de 
peligro con algunos sustos, haciendo disfrutar al público y 
rodadores por la nobleza y bravura, si bien el punto álgido de 
la tarde lo protagonizaron “Grafitera” y “Airosa”, que brindaron 
una espectacular actuación, con seriedad, trabajando los 
aparatos con mucho sentido y saltando ambas al callejón 
con mucha codicia tras los rodadores, dejando imágenes 
que los aficionados difícilmente borrarán de su memoria. 
“Niebla” actuó por última vez después de más de una década 
cosechando triunfos, y fue despedida con una merecida y 
emocionante ovación que duró segundos que fueron eternos. 
El rodador Francesc “Royo”, de Sant Carles de la Ràpita, fue el 
ganador del trofeo al provocar los mejores detalles a las reses. 
Por otro lado, previo al festejo hubo una exhibición ecuestre a 
cargo de Javier García con su caballo “Bailando”.
Medidas preventivas
 El festejo se convirtió en el primero en la Comunitat desde 
que se decretara el Estado de Alarma en el mes de marzo, 
por lo que se llevaron a cabo medidas de seguridad e higiene 
que se recogieron en un plan de contingencia elaborado por 
la empresa Arte y Emoción. Se adoptaron medidas como la 
desinfección de la plaza de toros, se proporcionó al público gel 
hidroalcohólico en los accesos, la obligatoriedad del uso de la 
mascarilla, la prohibición de fumar, la toma de temperatura 
a todos los espectadores, carteles informativos por toda la 
plaza, la apertura de puertas 2 horas antes o la salida de los 
espectadores de forma escalonada, entre otras medidas.

Vinaròs celebra el primer festejo taurino desde el decreto del estado de alarma

964 450 085
Subscriviu-vos a El Diariet
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A vegades em plantejo, com a biòleg de formació, 
i admirat per la grandor de l´univers, com podria discutir 
amb mi mateix, o amb qualsevol altre amb qui valgués 
la pena, sobre com es podria fer la defensa  del esforç 
humà dedicat a conèixer l´espai exterior llunyà en front 
al dedicat a conèixer millor el nostre planeta, els fons 
dels oceans per exemple, donat que es prou sorprenent 
avui dia com estan ambdues situacions d´enfrontades 
quan es tracta de trobar i justificar finançament públic, 
o comprensió  de part de la societat, en el recolzament 
d´aquests diferents tipus de recerca científica.
Ambdues àrees d´exploració comparteixen  els 
mateixos reptes donat que tracten sobre llocs totalment 
inhòspites per els humans i, des.de molts punts de 
vista, també comparteixen semblants gols o metes 
: poder arribar a conèixer, ampliar o comprendre on 
podria aparèixer i persistir la vida, i la vida “intel·ligent”, 
humana o no.
Be, ara fa poc, aquesta situació se l’haurà pogut 
plantejar en persona, i en la pràctica,  una ex astronauta 
de la NASA, Kay Sullivan. Resulta que Kay, nord-
americana  ¿com no?, es oceanògrafa de formació, 
però, a la vegada es una veterana astronauta, doncs va 
fer tres vols amb el shuttle Challenger de la NASA, l´any 
1984. Finalment va abandonar la NASA per fer-se càrrec 
de l´administració de la NOAA (National Oceanic and 
Atmospheric Administration) dels USA.
Doncs resulta que  va tindre ocasió de baixar al fons, 
mes fons, del Fons de las Marianes, un pou de mes 
de 11 kilòmetres sota la superfície de l´Oceà Pacífic, a 
primers del mes de juny de 2020. I ho va fer a bord del 
submergible Jason (Jason va ser un heroi de la mitologia 
grega que liderà la expedició dels Argonautes que 
navegaren fins  arribar a la Colquida cercant el “velló 
d´or”). El Jason s´ha construït amb finançament privat, 
es propietat de la empresa americana Caladan Oceanic, 
companyia dedicada a millorar el coneixement de 
les tecnologies subaquàtiques marines, recolzant 
projectes i expedicions per facilitar el coneixement i 
comprensió del oceans del planeta. I Kay Sullivan ha 
estat acompanyada, ni mes ni menys, que per Victor 
Vescovo, fundador de l´empresa, gran afeccionat a 
l’aventura i exploracions, tant es així que ha pujat a 
tots els cims mes alts del mon, amb l’Everest, esta 
clar, i ha esquiat fins la vora dels pols Nord i Sud del 
planeta, i ha fet fins a cinc expedicions amb el Jason, 
una d´elles la que va poder fer filmacions de les restes 
del transatlàntic Titanic, trobades a 4000 metres de 
profunditat,  l´agost de 2019. 
I la oceanògrafa/astronauta Sullivan  encara va 
poder multiplicar la seva satisfacció, un cop acabada 
aquesta experiència, en explicar-la immediatament 
als col·legues que en aquells moments feien una 
visita  a la Estació Espacial Internacional (EEI),  els dos 
astronautes americans, Douglas Hurtley i Bob Behnken, 
que hi arribaren a bord de la nau Demo 2, amb la 
capsula Crew Dragon, impulsada per un coet Dragon 
2 Endeavour, equip totalment finançat per la empresa 
privada americana Space X, propietat del ben conegut 
Elon Musk, enginyer que dirigeix Tesla, fabricant de 
automòbils elèctrics.
Heu vist !!, dues empreses privades encapçalant i 
finançant expedicions científiques, encara que, segur, 
amb intenció de explotar comercialment els avenços 
assolits. Com sempre penso i dic, quin país els USA !!, 

tan exemplar en tantes coses i tan execrable en d´altres, 
, i no cal especificar-ne massa d´aquestes ultimes, 
apareixen molt mes sovint (i no totes) als mitjans 
de comunicació, no especialitzats, que les altres. Per 
exemple, la atribuïda al propi Elon Musk, apareguda a la 
premsa a finals del passat mes de juliol, segons la qual 
el senyor Musk no te cap recança en escriure un twit en 
el que diu, referint-se al cop d´estat que foragità a Evo 
Morales del govern de Bolívia:  “We will coup whoever 
we want. Deal with it” (Donarem cops d´estat allí on 
voldrem. Tingueu-ho present). Evo Morales va voler 
protegir Bolívia de la explotació desenfrenada del liti 
present en els llacs salats bolivians dels Andes, i així ho 
ha pagat. Aquest liti es essencial per la fabricació de les 
modernes bateries elèctriques imprescindibles per als 
automòbils híbrids o elèctrics, el gran negoci del senyor 
enginyer Musk.  ¡ No n´hi ha un pam de net!!.
M’hauria agradat molt escoltar la conversa de Katy amb 
els astronautes a  la  EEI o, millor, ser una mosca a la 
paret del lloc on segurament es trobaran, o s´han trobat,  
ella amb ells, ara que ja han tornat de la experiència 
espacial, en terra seca, comparant les seves vivències 
davant d´una “canya” de cervesa.  Es quasi segur que 
parlaran sobre les  estranyes formes de vida que es 
troben als fons dels oceans de la Terra, i si aquestes 
criatures podrien semblar-se d´algun modo a les que 
es podrien trobar als hipotètics oceans d´una lluna 
Joviana (Jovian = del planeta Júpiter) quan s´hi arribi 
??. Es queixaran de com de estretes poden arribar a ser 
les capsules construïdes per anar fins a tan extremats 
llocs, unes sota els cruixits de la pressió de l´aigua dels 
oceans, i les altres essent la única protecció del vuit i el 
fred, o el calor, a l´espai ??
M´imagino que deuran parlar sobre com pot ser 
d’excitant el considerar-se bons majordoms o servidors 
de la humanitat, allí a les llunyanes regions del cosmos 
o a les fondàries del mar, regions prou remotes i 
desconegudes per a tots nosaltres.   Mentre empenyem 
fronteres i provem de treure el màxim profit dels 
dràstics salts que fa la tecnologia, es bo recordar que 
els humans som capaços de fer coses notables. Però 
aquests oceanògrafs i astronautes també saben, i molt 
be, que els humans som problemàtics. I ells, millor 
que ningú, poden ser els primers de dir-nos, amb tota 
autoritat, que prevenir un problema per endavant es 
molt millor que solucionar-lo mes tard, que per cada 
història que ens parlarà de plàstics trobats al fons del 
Fons de las Marianes, n´hi haurà una altre que ens 
parlarà del munt d´escombraries tecnològiques que 
van omplint la orbita inferior al voltant de la Terra.
De fet, com a biòleg, jo estaria més a favor de centrar-
nos en ampliar el coneixement sobre tot allò que 
encara desconeixem del nostre planeta, tan gran però a 
la vegada tan menut si el comparem amb les immenses 
dimensions del Sistema Solar.  Però sembla que el 
que interessa molt mes es el que es pot trobar fora de 
la Terra, a la EEI,  a la Lluna, a Mart i mes enllà. No cal 
anar tan lluny; fixem-nos en el problema en que ens ha 
embolicat el desconeixement d´una “entitat tan ínfima” 
com un virus, un fragment d´ARN embolcallat en una 
capsula proteínica, que no es ni quelcom viu..... i que 
ha retardat, o tallat de soca arrel, un munt de projectes 
de vida per tot el mon..... i quants morts esta causant 
encara per tot arreu.
Reconeguem que epopeies tan “senzilles” i “properes” 
com mantenir o ampliar la col·laboració entre països 
ací a prop, a la EEI, ens pot informar sobre aspectes 

d’interès al planeta, i a la nostra persistència en ell sense 
massa problemes.  O es que ja estem (estan alguns) 
començant a pensar que ens queda poc d´estar fruint 
d´aquest mon ?. Creuen que ja està condemnat i que 
d’ací uns pocs segles, qui pugui, haurà de sortir fugint a 
la conquesta i colonització de Mart, o de qualsevol altre 
exo planeta, dins de la “zona habitable” al voltant d´un 
altre sol, i amb un fiable índex de similitud amb la Terra, 
per poder-hi subsistir ??
 Recentment, el 2016, els estudis del Planetary 
Habitability Lab. de la Univ. de Puerto Rico, a Arecibo, i 
amb dades obtingudes mitjançant el telescopi espacial 
Kepler, ens informen de que hi ha fins 35 exo planetes 
amb un gran paregut a la Terra, càlculs fets amb 16 
caràcters que es deuen complir per facilitar una mínima 
habilitat !!
Però resulta que un dels mes apropats, segons els 
estudis d´un equip de científics liderat per Michel 
Mayor (Premi Nobel de Física 2019, amb James Peebles 
i Didier Queloz ) Prof. a la Univ. de Ginebra, Suïssa, es 
l´anomenat GLIESE 581 c, que gira dins de la “zona 
habitable” d´un estel exterior al Sistema Solar, però  ¡¡ 
vaja !! es troba a 20,5 anys llum de distancia de la Terra.  
Imagineu-vos que el exo planeta mes conegut fins ara, 
fora del nostre sistema solar, es Alfa Centauri Bb, voltant 
en torn de l´estel Alfa Centauri B, a una distancia de 4,3 
anys llum, aproximadament uns 4,3 bilions de km.  
Tot això entra en clar conflicte amb les conclusions  de 
John Gribbin, astrofísic anglès, professor a la Universitat 
de Sussex, i notable divulgador científic, tal com les 
estableix en el seu llibre  “Solos en el Universo” (2017) 
(molt recomanable), i que ens confirmen que, aplicant 
el Principi de Loteria Còsmica i la Equació de Drake, no 
hi ha estel ni planeta, ni a la Via Làctia ni a l´Univers, que 
pugui mantenir vida intel·ligent tal com la coneixem. I 
amb tot el respecte que ens mereix John Gribbin, que 
explica molt be el pes argumental dels múltiples factors 
biòtics i abiòtics que deu reunir un planeta per que 
sigui habitable, no podem ser tan egoistes, inclús amb 
arguments estadístics, per arribar a creure que estem 
sols en tot l´Univers.
Finalment, i posant-nos en un nivell una mica 
irrespectuós per molts humans creients, però fent-
los costat fins a cert punt,  no podem acceptar 
que la magna Creació dels cels i la terra fora tant 
irresponsable, en la seva memorable tasca, de posar 
vida intel·ligent en un sol planeta, la Terra, d´un sol 
sistema solar, el nostre, d´una sola galàxia, la Via Làctia, 
en tot l´univers.   Per acabar una tasca el mes apropada 
possible a la perfecció, hauria d´haver creat prou mes 
planetes capaços d´allotjar vida intel·ligent, però això, 
verdaderament intel·ligent.   Crear un planeta darrera 
l´altre, i en cada cas, amb la intenció d´anar provant 
d´eliminar les “pífies” comeses en l´anterior. Pot ser el 
nostre, la Terra, va ser el primer de tots on la Creació 
va provar de ficar-hi vida intel·ligent, i està clar que la 
va errar de mig a mig. Per tant, cal pensar que poden 
haver-ne mes, on la obra magna, cercant una espècie 
intel·ligent, s´ha anat perfeccionant fins a un cert nivell 
mes acceptable.  

(Elaborat a partir de la traducció i versió lliure de 
noticies de BBC News, Europa Press i Mi Sistema Solar ))
Solos en el Universo. El milagro de la vida en la Tierra. 
JOHN GRIBBIN.  Edics. Pasado y Presente. 2017. 
Barcelona. 297 pp 
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On deuen ser els altres planetes amb vida intel·ligent ?
Per Francisco Amat, biòleg
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On deuen ser els altres planetes amb vida intel·ligent ?
Per Francisco Amat, biòleg

CULTURA

E.Fonollosa
L’ampli “elenc” de “nanos i gegants” de Vinaròs 
podrà per fi comptar amb “casa pròpia” on 
podran ser visitats de manera permanent 
per veïns i visitants. L’Ajuntament ha decidit 
que un patrimoni cultural tan arrelat no 
havia de romandre per més temps en el 
magatzem municipal i només ser admirat 
quan participa en actes festius. Així doncs, 
la recent restauració de la Capella de Santa 
Victòria permetrà donar un “estatge digne” 
per als 6 “gegants”, els 2 “gegantons”  i les 
famílies de “nanos”. L’alcalde Guillem Alsina 
ha indicat que això no és incompatible 
que la capella pugui acollir periòdicament 
alguna exposició o acte cultural, “en aquests 
determinats moments, seran dipositats en 
el  Auditori  Municipal per a, acabats aquests 
actes, tornar a la capella”. Alsina ha recordat 
que ciutats veïnes com Tortosa o Morella 
els tenen exposats permanentment. Els 
caps de setmana la capella Santa Victoria 
obrirà les seves portes perquè es puguin 
visitar els “nanos  i gegants” de Vinaròs i està 
previst crear vídeos explicatius sobre la seva 
història. Recordava l’alcalde que alguns dels 
“nanos  i  gegants”  de Vinaròs representen 
personatges històrics i de gran arrelament 
en aquesta ciutat. Cal recordar que el mercat 
municipal ha estat a vegades lloc d’exposició 
temporal d’alguns dels “nanos  i  gegants”. 
Precisament el dimarts a la tarda, es va 
inaugurar en el  Auditori  una exposició 
dedicada a una de les parelles de gegants, 
el  tio  Gori  i la  tia  Caballera, amb motiu 
del 20 aniversari de la seva construcció. 
El cap de colla, Jordi Beltrán, va explicar que en 
la mostra es pot veure el recorregut fotogràfic 
d’aquestes més de dues dècades d’existència 
dels tradicionals gegants. Agustí  Roso, 
escultor d’aquesta parella va explicar que 
estava emocionat i que la idea de convertir en 
gegants aquests personatges vinarossencs va 
ser del regidor Juan Boix. “Va ser un gran 
honor perquè els vaig conèixer personalment, 
ja que aquestes persones vivien al meu carrer 
i vaig tenir relació amb ells”, explicava Roso. 
L’exposició, en la inauguració de la qual van 
ser presents l’alcalde, Guillem Alsina, i la 
regidora de Cultura, Anna Fibla, estarà oberta 
fins al 18 de setembre en horari de tarda.

Els “nanos i gegants” de Vinaròs tindran per fi “casa pròpia” 
a la capella de Santa Victòria

Una exposició a l’auditori recorre els 20 anys del tio Gori i la tia Caballera
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maestrazgosymazmorras@gmail.com amb el teu telèfon i 
ens posarem en contacte amb tu. El local està a Vinaròs, 
en un lloc cèntric i amb aparcament prop.

Tornem a jugar de nou !!!
Tornem a les nostres activitats, amb tota la seguretat. 
Seguint la normativa amb aforament màxim de persones i local

ventilat. Obligatori portar mascareta i acudir amb cita prèvia.

CULTURA

Alfredo Gómez
La Peste Negra llegó a la región valenciana en torno 
a 1348 reduciendo la población a casi la mitad, la 
cual no volvió a ser la misma hasta bien entrado el 
siglo XVI. Hasta 1510 se sucedieron un conjunto de 
rebrotes que diezmaron la población hasta límites 
insospechables. 
No obstante, esta primera oleada de 1348 no 
alcanzó a todo el reino puesto que la plana y casi 
toda la actual provincia de Castellón quedó un 
poco al margen, siendo en el norte del reino el 
siglo XV el verdadero azote de la peste, con más 
de 15 brotes entre 1439 y 1490. La epidemia de 
1348 que si afectó de lleno a la ciudad de Valencia 
y alrededores no lo hizo tan drásticamente aquí en 
el norte, pero si nos llegó.
Su origen procedía de Asia y como otras 
enfermedades había pasado de un animal a los 
humanos. En este caso la sufrían las ratas, aunque 
en realidad eran las pulgas las que portaban la 
enfermedad. Esas pulgas infestaban a las ratas 
y ellas a su vez, a las personas. La enfermedad se 
propagó por toda Europa a través sobre todo de 
los peregrinos que iban y venían de las ciudades 
a los lugares de oración, ello unido a una falta 
de higiene y de cualquier medida profiláctica, 
ciertamente desconocida. Aquí había llegado a 
través de la ruta de las seda y gracias al comercio 
desde tierras italianas. Las dos variantes de la 
peste eran la bubónica –conocida así por los 
bubones que generaba, y que producía la muerte 
al cabo de cinco días de contagio – y la neumónica, 
producida cuando las células de Y eran inhaladas y 
llegaban a los pulmones. La peste producía varios 
síntomas, como la fiebre alta, la tos, los esputos, el 
sangrado por la nariz, la sed aguda, gangrena y la 
aparición de bubones negros en el cuello, brazos y 
piernas que cuando explotaban supuraban un olor 
pestilente.
Los primeros datos de la provincia se remontan 
entre los años 1349 y 1369 afectando de lleno 
a la capital y a varios pueblos colindantes, lo 
cual supuso tanto la mortandad de población 
como que mucha de ella abandonara los núcleos 
habitados generando un alto despoblamiento. A 
finales del XIV la población en Castellón se había 
reducido de 4.000 habitantes a cerca de 2.500. 

Castellón experimentó una evolución similar a las 
comarcas del norte, pues según los datos, de los 
más de 4.500 habitantes de 1357 se redujo a más 
de la mitad tras los zarpazos de las pestes de 1348, 
1394 y 1420 que provocaron la muerte de 2.900 
personas.
De finales de XIV es por ejemplo la romería 
de les Canyes y la especial devoción a Lledó. 
Pandemias que encontramos también durante el 
siglo siguiente, entre 1428 y 1466, que también 
fueron causa de una fuerte mortandad y crisis 
generalizada. De Castelló capital nos dice por 
ejemplo Gascó Sidro que a mediados de 1400 
estaban tan mal las cosas que no solo el ermitorio 
de Lledó estaba lleno de peregrinos -1439- y de 
personas hambrientas sino que era el propio 
ayuntamiento el que hacía de “celestino” entre 
los jóvenes para que contraejeran matrimonio y 
estabilizar así el número de habitantes. 
Sobre nuestra comarca, y Vinaròs, tenemos escasos 
datos puesto que poca  documentación se ha 
conservado, pero con toda seguridad también 
la peste alcanzó tanto esta zona como lo hizo en 
Morella y aldeas colindantes. En Vinaròs se habían 
establecido los cristianos con la carta-puebla en 
1241, ya sin musulmanes. La ciudad fue creciendo 

hasta que en torno a finales del XIII fue amurallada 
por los templarios. Vinaròs contaba en 1320 con 
unos 400 habitantes, cifra que se redujo a unos 
325 habitantes en 1365, aumentando a los 500 
en 1429 y cerca de 550 en 1490. El motivo de esa 
desescalada demográfica no solo la hemos de 
achacar a la peste de mitad del XIV sino a otra 
serie de calamidades como el hambre, las pocas 
cosechas y los episodios bélicos.
Es en estos años cuando hemos de constatar 
la aparición de las primeras cofradías, con una 
patente misión protectora y religiosa pero con 
un claro afán asistencial de ayuda económica, 
con un primer hospital en la calle Sant Jaume y la 
fundación de los primeros gremios, es de suponer, 
de labradores y pescadores.
Entre 1320 y 1450 Sant Mateu había perdido el 
70% de la población y Peñíscola el 50%, la cual con 
cerca de 1.000 habitantes redujo a la mitad dicha 
población costera.
La primera referencia de Borrás Jarque es ya tardía, 
cuando nos dice que en 1595 “había habido una 
peste en Vinaròs en la cual el Reverendo Ambrós, 
agustino, prestó buenos oficios de caridad a los 
enfermos del hospital”.

La peste negra en nuestras comarcas (I)
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CULTURA

Diego El Cigala actuarà al Festival Vinaròs Arts Escèniques

El local social d’”Amics de Vinaròs” acull fins al 25 de setembre una exposició d’aquarel·les de Juan Castilla, guanyador del XI certamen de pintura Gabriel 
Puig Roda. E.Fonollosa

Exposició de Juan Castilla a la seu d’Amics de Vinaròs
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LOCAL SOCIAL.  
Sala  d’Exposicions  Juan Catalá 

Exposició  d’aquarel-les  de 

JUAN CASTILLA 
Guanyador del XI Certamen Puig Roda 

Inauguració: 
 
Dimarts, 25 d’Agost a les 19:00 hores. 
 
Oberta fins al 25 de Setembre.  
  
De Dimarts a Divendres: de 10:00 a 13:30 hores i  
Dissabtes: de 16:30 a 20:30 hores. 

Guanyador

E.Fonollosa
La parella dels 
gegants dels Reis 
Catòlics van tornar 
dissabte passat a sortir 
a pegar la volteta pels 
carrers de Vinaròs. 
Primer han anat a 
veure com estava 
la platja del Fortí i 
després s’han plantat 
davant del mercat. 
D’aquesta manera 
van promocionar 
l’actuació de tots 
els gegants i tots els 
nanos de Vinaròs el 
dissabte 29 d’agost 
a les 8 de la tarda al 
Vinaròs Arena.

Els gegants, de volta per Vinaròs Els nanos i gegants, al Vinaròs Arena
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Amics de Vinaròs convoca el XII Certamen Internacional d’Aquarel·la Puig Roda

Els  nanos i gegants de Vinaròs i la seua colla van actuar  dissabte 29 d’agost al vespre  a la plaça de bous de Vinaròs. E.Fonollosa

Els nanos i gegants, al Vinaròs Arena
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CULTURA

CONCERT DE LA JOVE ORQUESTRA DE 
LA SOCIETAT MUSICAL LA ALIANZA

DIUMENGE 6 DE SETEMBRE A LES 20,00 HORES 
AL VINARÒS ARENA

LES ENTRADES SE REPARTIRAN A L’AUDITORI EL DIMECRES 
3 DE SETEMBRE DE 18,30 A 19,30 HORES I EL DIUMENGE 
A LES TAQUILLES DE LA PLAÇA DE BOUS UNA HORA ABANS 
DE L’INICI DEL CONCERT.
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CULTURA

   T E R T Ú L I A   L I T E R à R I A   

                                    ÀGORA   
    Club de lectura       Llegir  compartint  és llegir més vegades....

“ Crist de nou crucificat ” 
de Nikos Karantzakis 

divendres, 25 de  setembre , 17,30h.  
Biblioteca Municipal 

           Presenta el llibre : Neus Olives 
 

 

Likóvrissi és un poble de grecs 
cristians sota domini turc, a principis 
del segle XX. Cada set anys, per 
Setmana Santa, s’hi interpreta un 
Misteri en què els paisans fan de 
Crist i d’apòstols. El pope els alliçona 
perquè s’impregnen dels seus 
papers: es tracta de llegir un 
fragment, no gaire, dels Evangelis i 
de fer una vida decent  mentre 
preparen la Passió. Però la gràcia del 
text s’encomana a la viuda de vint 
anys que es prostitueix, al pastor que 
baixa de la muntanya, al cafeter i al 
marxant... Ella és Magdalena, ell 
Jesús, els altres Jaume i Pere; un 
sentiment nou els uneix com els dits 
d’una mà. I quan al poble arriba una 
corrua de gent famèlica que ha 
sobreviscut  a una matança, aquell 
sentiment els dicta de plantar cara als 
notables que volen treure’s de sobre 
els refugiats.  
 
"Aquesta novel·la, és potser la més 
universal del nostre segle.” 

JOAN SALES

L’Escola de Música de la Societat 
Musical La Alianza informa que l’inici 

del curs escolar 2020/2021 serà el 
dia 7 de setembre per a totes les 
especialitats, tant de llenguatge 

musical com d’instrument.
Així mateix informem que l’escola 

compta amb el Pla de Contingència 
conforme a la normativa vigent pel 
COVID 19 adaptat a totes les classes 

amb les mesures corresponents.
Informar també que seguint en la 
renovació, adaptació i innovació 

pedagógica, hem introdüit a tots 
els cursos de llenguatge musical la 
plataforma Aula Virtual de Música.

L’equíp directiu.

964 450 085
Subscriviu-vos a 
El Diariet
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OPINIÓ 
‘Fam de  pell’

Per Cecilia Pastor 

www.ppvinaros.es
de Vinaròs

El gobierno debe actuar  
Por Lluís Gandía, presidente local del PP Vinaròs

Inici del nou curs escolar 20-21

 Per Fernando Juan

La crisis sanitaria ha 
derivado ya en una 
crisis económica 

y social sin precedentes y no es casualidad 
que España sea el país de la OCDE que peor 
gestionó los contagios y ahora seamos el país 
cuya economía se ha desplomado con mayor 
intensidad. Tenemos al peor gobierno en el peor 
momento y las consecuencias las pagaremos 
todos los españoles.
El lunes debería empezar el curso escolar y 
después de seis meses desde que se suspendieron 
las clases el Ministerio de Educación ha sido 
incapaz de coordinar la vuelta al colegio así como 
la Consellería de Educación de la Generalitat 
Valenciana ha sido incapaz de realizar unos 
protocolos para garantizar la seguridad de 
nuestros niños y niñas.
La improvisación es la marca de la casa de los 
gobiernos de PSOE-Podemos y ello genera 
incertidumbre, dudas y temores en las familias y 
abona el terreno para que los bulos se propaguen 
generando más confusión. 
En Vinaròs ocurre lo mismo. Un gobierno 
municipal que está pendiente y centrado en 
la propaganda, la publicidad, las ocurrencias y 
dejando de lado los verdaderos problemas de los 
vinarocenses. 
En el Partido Popular recibimos todos los días 
las quejas de los vinarocenses que no son 
escuchados por el gobierno municipal o cuyas 
demandas son ignoradas sin tan siquiera ser 
valoradas. El gobierno de Alsina y Fibla ni escucha 
ni gestiona, únicamente se publicita.
Desde el Partido Popular realizamos una 
propuesta de medidas fi scales a nivel local a 
fi nales del mes de abril. Medidas destinadas a 
los autónomos que son los que crean empleo 
y riqueza en Vinaròs, rebajas fi scales para las 
familias para que su dinero puedan destinarlo a 
sus prioridades… pero el gobierno municipal de 
Alsina y Fibla han decidido gastar 105.000 euros 
comprando coches para los servicios municipales. 
Es cuestión de prioridades.
Queremos seguridad para nuestros niños y por 
eso exigimos que se realicen pruebas PCR a 
la comunidad educativa. Proponemos que se 
implante la enfermera escolar en los centros 
educativos de Vinaròs para garantizar una vuelta 
al cole segura para alumnado, profesorado y 
familias. Son medidas que el Partido Popular 
lleva proponiendo desde antes del verano y que 
no han sido escuchadas por la Conselleria ni por 
un Ayuntamiento de Vinaròs que tiene como 
objetivo tapar las vergüenzas de la Generalitat 
antes que priorizar las necesidades de los 
vinarocenses.

‘Fam de pell’ és el terme d’ús comú 
per al que en la ciència es coneix 
com a privació de l’afecte, que 
està associat a una sèrie de danys 
psicològics i fi ns i tot físics per a 
la salut”. És humà i, en realitat, és 

una característica de molts altres mamífers: “Tots els 
primats humans estem programats per al tacte, ens 
agradi o no. El tacte és el primer sentit que comunica, 
el més primitiu i també el més elemental. Quan 
un bebè neix es recomana recolzar-lo sobre el pit i 
l’abdomen de la seva mare: que el primer contacte en 
el món després de la violència del part sigui la pell d’un 
altre ésser humà. Així el tacte és el primer sentit que 
comunica, el més primitiu i també el més elemental. El 
tou del dit d’un adult té uns 100 receptors tàctils i en 
dos metres quadrats de pell s’acumulen cinc milions 
d’aquestes terminacions nervioses, que serveixen per 
a interactuar amb l’entorn i aprendre’l. En l’àrea del 
cervell que processa la informació tàctil en sí una de les 
més grans, els llavis; els índexs i els polzes requereixen 
un espai important.
El tancament per l’aïllament social, ha posat en 
evidència l’essencial del contacte humà. Quan 
toquem, en la pell estimulen els sensors de pressió 
subcutanis, que envien missatges al nervi vague 
situat en el cervell. A mesura que augmenta l’activitat 
d’aquest,  baixen el ritme cardíac, el sistema nerviós es 
desaccelera, la pressió sanguínia disminueix i les ones 
cerebrals mostren relaxació. També  els nivells de les 
hormones de l’estrès, com el cortisol disminueixen 
notòriament. Al mateix temps  augmenten els nivells 
d’oxitocina, l’hormona de l’amor, que crea vincles 
i per això participa en el sexe i el naixement”. Em 
preocupa molt, perquè en els pitjors moments, en 
moments de crisi  es quant realment més necessitem 
el contacte humà. Ell tacte té una funció instrumental 
en la resposta immunològica del cos, ja que redueix 
els nivells de cortisol, responsable d’eliminar a les 
cèl·lules de la defensa, un tipus de glòbuls blancs que, 
especialment, ataca els virus i en reduir el cortisol s’ha 
demostrat millores immunològiques en pacients amb 
càncer i VIH.
Una gran regió en el cervell humà (i d’alguns primats) 
es diu cervell social: tenim neurones en mirall que 
s’activen quan estem en contacte amb els altres 
segons ho estableix la “Teoria de la ment”. Se’n diu 
“Fam de Pell”. La tecnologia acosta a les persones i 
manté el contacte, però no reemplaça la carícia. Les 
aplicacions que connecten a les persones han tingut 
i tenen un paper important , però clarament no 
aconsegueixen cobrir aquesta absència de contacte 
físic. No existeixen en l’actualitat sistemes que ens 
permetin interactuar utilitzant el tacte”. Encara la 
tecnologia hàptic (que s’usa en les joguines sexuals i 
alguns  videogames) no és prou avançada com per a 
reproduir el vigor i la subtilesa de una carícia. Què fer 
en temps d’aïllament per a pal·liar els efectes de la “Fam 
de pell”. Perdre el contacte de la pell al mateix temps 
que es perden les rutines, l’exposició a la llum natural, 
la qualitat del somni i fi ns al càlcul intern del temps,és 
probablement una de les fonts de trauma que farà del 
món per venir una experiència difícil. També fa més 
dura la mort d’aquells que sucumbeixen al virus que 
ens ha canviat la vida ,aïllats per a no contagiar, sense 
una altra mà que els toqui que la dels professionals 
de la salut, sempre amb guants. La pell és el nostre 
major òrgan sensorial. Els científi cs coincideixen que 
tocar uns altres ens ajuda mantenir el nostre equilibri 
físic, mental i emocional i la falta de contacte ens 
emmalalteix. El coronavirus ens ha obligat a viure 
contra natura. Deixat a molts sense la carícia del nét, 
sense el petó de l’amant ni l’abraçada de l’amic. I va 
deslligar, inadvertidament, una altra malaltia: la fam 
de pell. Els experts  van aconsellar estimular les zones 
del braç, l’espatlla i el coll, que concentren cèl·lules i fer 
molt d’exercici.“Simplement caminar en una habitació 
estimula els receptors de pressió als peus”, van suggerir 
fer massatges al cuir cabellut o posar-se humectant 
en la cara com altres maneres de moure la pell. En 
algun punt la prolongació de la crisi sanitària podria 
augmentar la tendència a la societat sense contacte. 
Després de tant temps de tractar-nos com pàries, 
realment tornarem a les coses tal com eren abans?.

Bé, setembre, inici del nou curs 
escolar, i també, perquè no 
dir-ho, d’un nou curs polític. 
Tot això dins de la “nova 

normalitat”, que a aquestes altures, ni és nova, ni 
és normal.
Respecte al nou curs escolar, des de la Generalitat 
-a través de la Conselleria d’Educació i de la 
Conselleria de Sanitat- s’han anat planifi cant els 
protocols de prevenció al llarg de gairebé 4 mesos, 
amb una dotació de recursos necessària per a reduir 
ràtios, per a dotar de material de protecció i per a la 
contractació de docents de reforç a totes les etapes. 
Els equips directius i gran part del professorat han 
estat treballant la major part de l’estiu preparant 
els centres perquè els nostres fi lls gaudeixen 
de les màximes garanties sanitàries per a un 
correcte ensenyament, que majoritàriament serà 
presencial, i reforçat telemàticament en moments 
que, esperem, siguen com més puntuals millor. 
L’esforç econòmic, entenem, ha estat a l’alçada de 
les circumstàncies, i l’esforç humà es veurà molt 
prompte refl ectit, a partir del moment de l’entrada 
als centres de l’alumnat. Una situació excepcional 
amb mesures, no ho oblidem, excepcionals. 
A la nostra ciutat, l’Ajuntament -a través de 
les regidories d’Educació, Obres i Serveis, i de 
Governació- també han participat, de manera 
més directa, en la consecució dels protocols de 
neteja, seguretat exterior (entrades i sortides), 
arranjament de totes les modificacions 
estructurals necessàries per a afavorir aquestes 
noves entrades i sortides, i el transport escolar, 
en el cas dels instituts. La coordinació s’ha dut 
a terme al llarg del mes d’agost, una vegada 
publicades les instruccions d’inici de curs de la 
Conselleria d’Educació.
L’objectiu, molt senzill i alhora complex: 
garantir, en època COVID-19, un aprenentatge 
de qualitat a totes les etapes educatives. Què 
significa, en època COVID-19? Que prevaldrà 
per damunt de tot la normativa de salut 
pública. Sabem que el risc 0 no existeix, però 
totes les administracions tenim clar que 
l’entorn d’aprenentatge, escoles i instituts, serà 
un lloc, com a mínim, tant segur com les pròpies 
cases familiars. I aquí és on han de participar 
les famílies: la responsabilitat social i de les 
administracions ha de tenir la seua continuïtat 
en la responsabilitat familiar i individual. Si això 
no s’aconsegueix per part de tothom, de poc 
servirà tot l’esforç material, econòmic i humà 
implicat en aquesta tasca. Aquesta és la realitat, 
i d’aquesta realitat no es pot ni es deu defugir. 
Drets i Deures, i ara toca deures perquè estem 
parlant de SALUT PÚBLICA.
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Avui va de futbol 

Por Juan A.Blanchadell

Tenemos un alcalde 
que le ha cogido 

demasiado gusto a eso de meter goles en tiempo 
de descuento. Comenzó con esta moda cuando 
para la legislatura anterior, en el último minuto se 
postuló como único candidato a las primarias para 
la alcaldía y dejó descolocados y sin opciones a 
quienes le habrían podido disputar el puesto de 
haberse planteado la elección en una asamblea 
como hasta entonces habían hecho en su partido.
Y aplica esta misma táctica en el día a día de la 
gestión municipal, en la que ya no es que no se 
nos permita la menor participación a los grupos 
de la oposición, sino que ni tan siquiera se nos 
filtra nada de los asuntos que llevan entre manos; 
vean sino lo ocurrido en la comisión informativa 
de urbanismo del 24 de agosto, que tenía que 
ser del todo intrascendente por ser la de agosto, 
pero en la que sorpresivamente nos informaron 
sobre los dos proyectos que se integrarán en el 
tan esperado y tan cacareado -desde la anterior 
legislatura- EDUSI. Cuando a las 14.30 h terminó 
la comisión, cinco minutos después, ya estaba 
colgado en un comunicado de prensa.
Han decidido aplicar los fondos del EDUSI a la 
construcción de dos plantas más en el centro de 
la tercera edad para construir un local social con 
dependencias para los servicios sociales y para 
organizaciones sociales de nuestra ciudad, y la 
construcción de la esperada pasarela del Cervol. 
Con la poca información a la que hemos tenido 
acceso ya podemos hacer hincapié en que los 
presupuestos para estas dos realizaciones nos 
parecen enormemente caros. Si bien es cierto que 
el 50 % nos lo pagarán desde Europa, la otra mitad 
tiene que salir de nuestros bolsillos; para llegar a 
esa conclusión basta un simple razonamiento 
comparativo como el expuesto a continuación.
Si el carril lúdico deportivo a la Ermita, con la 
demolición del puente del ferrocarril, con la 
construcción de DOS puentes nuevos, tres 
rotondas y 3 Km de carril para peatones y 
bicicletas, todo ello costará poco más de dos 
millones de euros ¿cómo es posible que una 
simple pasarela vaya a costar casi un millón 
seiscientos mil euros?  ¿Verdad que hay algo que 
no cuadra?
Lo mismo sucede con la ampliación del Centro 
Municipal para la Tercera Edad, un edificio de 
planta irregular que ocupa la mitad de una parcela 
de 1200 m2, para la que se destinan 3,2 millones 
de euros, cuando eso mismo es lo que vendría a 
costar un auditorio nuevo más pequeño que aquel 
del proyecto de Romeu y de Balada, sin las plazas 
de aparcamiento, pero suficiente y adecuado 
para Vinaròs.
Está visto que digamos lo que digamos, la 
aprobación de estas dos inversiones se producirá 
irremisiblemente en un próximo pleno, sin 
tener en cuenta para nada nuestras opiniones 
ni nuestras propuestas, porque cuentan con la 
nueva mayoría  formada de los dos partidos del 
gobierno y también con el inestimable apoyo del 
concejal tránsfuga no asignado que el PSOE debe 
de haber asimilado como propio por cuanto que 
cuenta con su apoyo votación tras votación.

Señor alcalde, ¡ así no… !
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OPINIÓ 

LOS NUEVOS HÉROES  Antonio Nájar

NOTICIAS

ERPV Vinaròs

Manuel Villalta-Esquerra Unida

SENSE EXCUSES NI DILACIONS

No había acabado el curso anterior y los 
profesores remarcaban y avisaban: “el verdadero 
problema vendrá en el curso siguiente”. Meses 
después y a días de ese curso, la desinformación, 
dudas y la improvisación son comunes entre los 
centros educativos y los padres de alumnos. La 
incertidumbre de las familias, es total. Hay una 
ausencia de criterios a la hora de tomar medidas, 
la única certeza es el huso de la mascarilla. Hemos 
pasado de un mando único, a la cogo-bernanza en 
el tema educativo y las autonomías han delegado 
toda su responsabilidad (limpiándose las manos) a 
los institutos y colegios, que harán lo que puedan 
y como al principio de la pandemia, sin medios 
y con héroes a pie de calle: profesores, personal 
de comedores, conserjes y los más vulnerables, 
nuestros hijos. Desinformación: de momento a 
31 de Agosto desde conserjería de la comunidad, 
proponían que los padres firmaran una declaración 

comprometiéndose a llevar a sus hijos al colegio 
después de la toma de temperatura, sin fiebre, lo 
que eximiría a los colegios de tomar a su entrada 
esa toma de temperatura. ¿Exigirán esa misma 
declaración a los profesores? ¿Se harán PCR antes 
de comienzo de curso a todos los profesores? Las 
dudas de los padres con los que nadie cuenta, 
son preocupantes ¿Serán seguras las aulas para 
nuestros hijos? Han pasado de querer mandar todos 
a dejar casi desamparada a la educación, dejando 
en manos del profesorado una responsabilidad 
sin proveerlos de más medios. ¿Dónde están los 
tan fanfarroneados 2.000   millones de Euros para 
educación? Podrían por lo menos subvencionar 
la compra de ordenadores a estudiantes por si 
tuvieran que continuar el curso en casa como el 
anterior. Improvisación: ¿Bajaran la ratio de las 
aulas? Si es así, como será ese triaje, ¿Han contratado 
a más personal docente o lo harán sobre la marcha? 

Sí – no, cómo será esa jornada ¿Continua o partida? 
¿Habrá comedor? ¿Se usará el comedor por cursos 
para evitar las aglomeraciones? El patio ¿Seguirá 
siendo compartido y comunitario?... Y tantas y 
tantas preguntas de las que no tienen respuesta 
de momento los padres, para su tranquilidad y 
continuación de su vida diaria ya que algunos 
trabajan y dependen de unos horarios escolares 
para conciliar con su horario laboral. Mientras tanto, 
la conserjería autónoma y los sindicatos, guardan 
silencio en vez de aportar soluciones o ideas, 
luego lo solucionarán promoviendo alguna huelga 
que acrecentará el problema para la conciliación 
de los padres. Como cambia el panorama, con 
la pandemia, eran nuestros mayores los más 
vulnerables y a los que había que proteger y ahora, 
es a los más pequeños.  

Si últimamente hemos leído la prensa y escuchado 
la radio local habremos comprobado que han 
habido algunas noticias interesantes en Vinaròs.
En este articulo Izquierda Unida opinará y 
comentará alguna de ellas.
Como la  publicada a bombo y platillo de que ha 
Vinaròs se han instalado 4 boyas filtradoras de 
microplásticos para ayudar a mantener limpio el 
mar de residuos peligrosos. Pues bien, a Izquierda 
Unida le parece bien esta medida. Como también 
le parecería bien que se instalara alguna clase de 
boya, cámara, robot....O que se tomaran algunas 
medidas para ayudar a mantener limpios los 
contenedores de basura por dentro y fuera de 
los mismos de mierda y trastos. Y también que 
se instalen boyas o que se haga algo para ayudar 
mantener limpias las aceras de las mierdas de 
los perros, los solares sin vallar, los vertederos 
incontrolados de trastos y poda de los arboles. 
Y algunos más que por lo que estamos viendo 
el equipo de gobierno es incompetente para 
mantenerlos limpios y controlados.

Otra de las noticias ha sido la visita del conseller de 
Política Territorial Obra Pública y Movilidad de la 

Generalidad. En su visita el conseller anunció una 
inversión de 136.000 euros para la modernización 
del puerto. En Izquierda Unida entendemos que 
con una inversión de 136.000 euros poco se podrá 
modernizar el puerto. Pero bueno como dice el 
refrán. “Menos da una piedra.”
Lo que sí que nos pareció extraño en esta noticia 
es que en las fotos publicadas no había ningún 
representante de los partidos de la oposición, 
entendiendo que se trataba de la visita de un 
conseller y de un tema de interés para el pueblo.

En Izquierda Unida nos parece perfecta la noticia 
de la adquisición por parte del Ayuntamiento de 
dos sillas y los componentes para hacer mas fácil 
la accesibilidad a las playas de las personas con 
movilidad 
reducida. Estas son noticias que siempre nos 
gustan escuchar y leer.

Otra de las noticias que ha circulado estos días 
en todos los medios ha sido la del concurso de 
recortadores en la plaza de toros. En Izquierda 
Unida entendemos que con la que esta cayendo 
por el tema del COVI-19, no era el momento más 

adecuado para la celebración de este 
acto. Pero lo más extraño y confuso del 
tema es que tanto el Partido Socialista 
y TOTES I TOTS SOM VINARÒS, en su 
momento se pronunciaron en contra 
de esta clase actos. Y más aun hace unos días TSV 
se lamentaba de no poder prohibir dicho acto.
En Izquierda Unida entendemos que es una falta 
de respeto a la ciudadanía y una incoherencia total 
utilizar los medios de comunicación locales para 
ponerse medallas por el trabajo de ayuda a la gente 
con el tema del COVI-19 y después se permiten 
actos que no se cumplen las medidas de seguridad.
Pero bueno, con lamentaciones, confusiones, 
irresponsabilidades e incoherencias, el acto se ha 
celebrado. Y para que se pudiese celebrar alguien 
habrá tenido que dar el permiso.
En Izquierda Unida entendemos que con temas 
como el expuesto no se debe de tomar a la 
ciudadanía como imbéciles.
En estos temas y en estos momentos se tiene que 
ser más serio y responsable, tanto los responsables 
de los partidos como los municipales. 

El 20 de maig ERPV de Vinaròs va adreçar a 
l’alcaldia una moció per tal que la corporació fes 
efectiu l’acord, pres per la majoria absoluta del 
ple municipal del 22 de febrer de 2018, de dedicar 
un espai públic o carrer a la memòria de Guillem 
Agulló i Salvador, assassinat per una banda feixista. 
La resposta que esperàvem no era cap altra que 
el que escau a un ajuntament democràtic, és a 
dir, l’acompliment de l’acord del Ple. Tres mesos 
després, per fi, l’alcalde, Guillem Alsina, ens ha 
tramés molt cordialment la resposta.  
“És voluntat d’aquesta corporació fer acomplir i 
prioritzar l’acord pres per unanimitat del Ple en data 
22 de març de 2018, on es va aprovar donar prioritat i 
incrementar el nombre de carrers i espais públics amb 
nom de dona”. 
Davant d’aquesta fugida d’estudi cal deixar clar:

1.	 El ple municipal que va acordar de 
dedicar un espai públic o carrer a Guillem Agulló va 
tindre lloc un mes abans del ple en què es donava 
prioritat al nomenclàtor femení.
2.	 Dedicar un carrer a la memòria de Guillem 
Agulló, víctima del feixisme, transcendeix el debat 
sobre la paritat del nomenclàtor vinarossenc, una 
paritat que ERPV de Vinaròs defensa i va votar en 
ple.
3.	 Que honrar la memòria de Guillem Agulló 
amb el nom d’un carrer és el mínim homenatge que 
li pot oferir el poble de Vinaròs en reconeixement 
al seu activisme cívic i nacional, motiu pel qual fou 
vilment assassinat.
4.	 Que la Comissió de Toponímia Local, 
encapçalada per la regidoria de Cultura, encara no 
recull com a criteri prioritzar els noms femenins en 

el nomenclàtor, la qual cosa mostra 
que els acords dels plens, ni que 
siguen per unanimitat, no es fan 
efectius.
5.	 Que no és acceptable eludir un acord 
votat per majoria absoluta en un ple i justificar-lo 
com a incompatible amb una resolució votada en 
un ple posterior.
Ja som al primer dia de setembre de 2020. Ja han 
transcorregut 922 dies des que el Ple va aprovar per 
majoria absoluta dedicar un espai públic o carrer a 
la memòria de Guillem Agulló. Confiem que l’equip 
de govern no deixarà passar mil dies amb l’indecent 
propòsit que el pas del temps convertisca en paper 
mullat un acord solemnement votat en un ple 
municipal que ja fa temps que s’hauria d’haver 
acomplit.
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PESCA

Andrés Albiol Gambeta menuda d’herba

Pescadores del ‘Sofia P’ con sus capturas de atún realizadas al anzuelo.

És un especímen de gamba de dimensió 
reduïda que habita prop del nostre litoral 
en zones de vegetació. Per la seua diminuta 
talla de 2 cm, només ha sigut utilitzada 
en freidurías per a fer coquetes amb ou, 
farina, etc. En castellà li diuen gambilla 
pequeña de hierba. De nom científic 
Hippolyte longirostris. Corporalment està 
recoberta per una closca calcària que 
renova per a créixer. Crustaci decàpode, 
el seu cos està dividit en dos parts, el cap 
on estan les regions branquial, gàstrica, 
etc. 2 ulls pedunculats. 2 parells d’antenes. 
3 parells de peces bucals. I 5 parells de 
potes marxadores, que cada una consta 
de 7 artells, per a tindre el 1er. parell 
pinça i el 2n amb el carp segmentat. La 
resta de potes amb ungla esmolada. La 
seua característica banya frontal és llarga, 
amb 2 dents superiors en les femelles, 
per a estar la primera dent molt separada 
de l’àpex. Els mascles tenen sols una. I 
l’abdomen, amb gepa, posseïx 6 segments 
articulats a més del terminal palmito cabal. 
En la seua part baixa té dos branques en 
5 parells de potes membranoses que li 
servixen per a la natació i per a adherir-se 
els ous. És fràgil i transparent amb colors 
terrós o verd, a més de pigments en el dors 
i ventre. Posta a l’abril i setembre. Viu 2 o 3 
anys camuflada en prats marins. Fuig cap 
arrere dels seus depredadors per mitjà de 
l’embat dorsal de la part posterior corporal 
al tancar-se. Escassa.

Finalizó la veda arrastrera
En éstas dos semanas, la labor extractiva pesquera ha resultado bastante floja, pues las capturas 
bajaron mucho. Lo único bueno fue que los bous han comenzado la presente semana a faenar con 
normales extracciones. Y en cuanto a las cotizaciones en lonja diremos que las especies mayoritarias 
bajaron de cotización, mientras que las escasas siguieron valorándose bastante.

La pesca de arrastre tras dos meses de parada biológica, a partir del martes día 1 se hicieron a la mar. 
En un principio sus pesquerías han sido las propias de esta estación, a base de pescadilla, calmares, 
salmonete, rape, peluda, móllera, galera, jurel, dorada, aspet, canana y morralla.
El cerco, las traíñas se encuentran operando por aguas de Altea. 
La flota artesanal, cuatro trasmalleros siguieron calando al langostino. Dos lo hacían a la sepia. Otro 
par al pagel, corva y sorella. Dos más al lenguado y rombo. Y uno a la langosta, bogavante, cabracho, 
pargo, raya y brótola. 
El palangrillo costero, tres barquitas calan el arte de anzuelos para subastar dorada, dentón y sargo.
La recolecta de pulpo roquero con cadufo, tres embarcaciones (1 de Bló) desembarcaron ejemplares 
de 1 a 2 kg.
Y la marrajera, un barco de Blanes (G) arribó con 3.500 kg de pez espada.

Ecos de ‘Mar’; La pesca mundial
El último informe bianual de la FAO cifra en 4,5 millones de barcos pesqueros en el mundo. Asia es 
la región continental que abarca mayor número con 3,1.
Europa tiene sólo 83.000 barcos y sigue perdiendo.
En total la flota pesquera mundial ha bajado un 2,8%.
De pescadores (en miles), África tiene 5.021, Américas 2.455, Asia 30.768, Europa 272 y Oceanía 460. 
O sea, una totalidad de 38.976 trabajadores.

PARTES ESTADISTICS PESQUERS PER MODALITATS I ESPECIES DEL MES D’AGOST DE L’ANY 2020 (I)
PEIXOS:
    Seitó (Boquerón)                         5.055 kg
    Caballa (Verdel)                          1.165
    Sorell (Jurel)                                  617
    Sardina (Sardinilla)                    11.731
                                                     ______
       Total……………..                    18,567                 
MOL·LUSCOS:
     Canana (Volador)                            72
     Total Cerco…………………     18.639       

PEIXOS
    Peix espasa (Emperador)           9.978
                                                   ______
    Total Marrajera…………           9.978

PEIXOS
    Escrita (Raya)                               40
    Mantes  (Batoideos)                       4
    Orá (Muixarra, Dorada)               783
    Sorell (Jurel, Chicharro)                 3
    Sarg (Sargo)                              121
    Lliri (Anjova, Saltator)                    1
    Pagell (Breca, Pagel)                  90
    Bacoreta (Bacora)                      -19
    Sorella (Jurel real)                      16
    Llisses (Lisa, Mújol)                     2

    Pagre (Pargo)                             35
    Palometa (Palometón)                   2
    Déntol (Dentón)                           12
    Morruda (Sargo picudo)                3
    Vidrià (Mojarra)                            3
                                                  _____
         Total………………             1.094  
MOL·LUSCOS:
    Polp roquer (Pulpo roquero)        11
                                                  _____
     Total Palangre…….         1.105                      
          
PEIXOS:   
Alatxa (Alacha)                                                     4
Tonyina (Atún rojo)                                        530
Escrita (Raya)                                      576
Mantes (Xuxo, Batoideos)                      12
Besuc (Besugo)                                      9
Rallat (Bonito)                                        2
Caballa (Verdel)                                      5
Congre (Congrio)                                   40         
Gall (Pez de S. Pedro)                            50
Orà (Muixarra, Dorada)                            36
Gallineta (Cabracho)                              391
Asparrall (Raspallón)                               30
Palá (Lenguado)                                    144
Sarg (Sargo)                                          16

Lliri (Anjova, Saltator)                             55
Llobarro (Lubina)                                     7
Penegal (Bocanegra)                            16
Mabre (Herrera)                                    222
Aranya (Salvarriego)                               1
Pagell (Pagel, Breca)                           782
Peluda (Solleta)                                      1
Lluç (Pescadilla, Merluza)                        42
Rap (Rape)                                           446
Aspet (Espetón)                                     18
Juriola (Rubio, Lucerna)                           10
Moll (Salmonete)                                    357
Morralla (Serranos, etc)                             50
Mero (Cherna)                                           7
Letxa (Verderol, P. limón)                          50                      
Bacoreta (Sarda)                                      341
Sorella (Jurel real)                                     21
Llises (Lisa, Mújol)                                   59
Pagre (Pargo)                                         21
Gatet (Pintarroja)                                     6
Roncador (Roncón)                                44
Rata (Miracielo)                                      27
Tigre (Lenguado portugués)                    1
Corva (Corvallo)                                    83
Miseria (Bruixa, Gallo)                             2
Mamona (Brótola de roca)                     54
Déntol (Dentón)                                     13

Reig (Corvina)                                       25
Vidriá (Mojarra)                                       15
Salpa (Salema)                                        3
Rom (Rèmol, Rombo)                             30
Palaí (Acedía)                                         36
                                                        _____             
    Total...................................          4.688               

CRUSTACIS:     
    Cranc blau (Cangrejo azul)         3
    Escamarlà (Cigala)                     1
    Llagostí (Langostino)              449   
    Galera (Estomatoideo)              146           
    Llagosta (Langosta)                               493
     Llomàntol (Bogavante)                             36
                                                       ______
      Total.................................         1.127   

MOL·LUSCOS:
Calamars (Calamares)                    5
Sèpia (Sipia, Choco, Jibia)                  223
Polp roquer (Pulpo roquero)              1.711
Polpa (Pulpón)                                       1
                                                        _____
Total……………………         1.939
Total Tremall i d’Altres Arts...    7.754
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Històries d'avui en dia

ESPORTS

El pasado sábado 29 de agosto se disputó en 
EL Dique de Levante de Vinaròs nuestro cuarto 
social de la presente temporada. Pese a la mala 
climatología de los días previos al concurso, la 
competición se pudo celebrar bajo buen buen 
tiempo, haciendo acto de presencia en los 
momentos fi nales algo de viento fuerte que 
difi cultó la práctica de nuestro deporte. De 
esta manera a las 20 horas arrancaba el evento 
en el que se dieron cita 24 participantes. Fue 
en las horas iniciales cuando hubo mayor 
actividad de capturas, aunque por desgracia, 
muchas de ellas, mayoritariamente doradas, 
eran no válidas debido a su tamaño, por lo 
que inmediatamente eran devueltas al mar 
con vida. Al caer la noche empezaron a salir 
piezas de mayor porte, pero muy espaciadas 
y de gran diversidad: jureles, esparralls, 
lubinas, dobladas,… A falta de 2 minutos para 
fi nalizar el concurso, salió la pieza mayor del 
campeonato, una dorada de 810 gramos. A las 
03 horas de la madrugada se dio por fi nalizado 
el campeonato, resultando la siguiente 
clasifi cación:

1º clasifi cado, Marc Boix con 1345 puntos
2º clasifi cado, Isaac Taviro con 1065 puntos
3º clasifi cado, Ander Segura con 1010 puntos
La pieza mayor en esta ocasion fue la dorada 
antes comentada de 810 gramos, capturada 
por Marc Boix.
De manera excepcional, hubo un premio 
especial para el participante con captura o 
capturas validas que menos pesara, y en este 
caso el agraciado fue Pep Pérez.
Tras la entrega de premios se procedió al sorteo 
de la porra de la jornada, un jamon , resultando 
premiado el numero 24, y recayendo el premio 
de esta manera en Marc Boix.
Cabe destacar que en esta ocasión, el 
campeonato estaba patrocinado por 
Productes Sant Climent, por lo que desde estas 
líneas, los integrantes del club le queremos 
mostrar nuestro más sincero agradecimiento.
Finalmente, queremos recordar que en nuestro 
próximo concurso tendrá lugar el sabado 12 
de septiembre en nuestra Platja del Fortí.
Gracias a todos por vuestra asistencia, y como 
siempre, buena pesca a todos.

Dissabte 22 d’agost es va celebrar la XXXIV 
Travessia platges d’Oropesa, amb una distància de 
1100 metres, sortida des de la platja de La Concha i 
arribada a la Cala Retor. Amb un protocol Covid-19 
estricte però molt una cursa ben organitzada. 

Felip Fonellosa, nadador màster del club ha nadat 
en representació del Club Natació Vinaròs.
Felip tenia moltes ganes i il·lusió, ja que aquesta 
travessia ha sigut la primera d’enguany. Ha fet una 
gran prova en un temps de 21.04  i ha quedat en la 

possició 62 de la general. 
Enhorabona Felip!! Enhorabona als organitzadors 
per fomentar l’esport amb totes les mesures de 
seguretat.

4º Social Club de Pesca Vinaròs

Felip Fonellosa, a la Travessia platges d’Oropesa 
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Què és?

És un suport que s’ofereix al domicili, o des d’ell, a persones o famílies, 
amb l’objectiu d’augmentar la seua qualitat de vida i aconseguir un 
major benestar.

A qui va dirigit?

A aquelles persones que tinguen difi cultats per portar una vida 
quotidiana satisfactòria a la seua pròpia casa, per motius d’ancianitat, 
malaltia, aïllament o sobrecàrrega de tasques o responsabilitats, i no 
compten amb prou ajuda de la seua família, veïns i amics.

Quins són els objectius

- Millorar les condicions generals de la vivenda, l’estat de 
salut i d’ànim, i facilitar el contacte social si així es desitja.
- Procurar que les persones o famílies recuperen o 
augmenten la seua capacitat per desenvolupar-se i així no hagen de 
dependre de ningú, sempre que sigue possible.
- Evitar que la problemàtica els obligue a sortir del seu medi 
habitual.

- Fomentar la col·laboració i la solidaritat de veïns, familiars 
i amics.

Què ofereix?

- La millora de les condicions generals de la casa.
- Ajuda en la higiene personal.
- Acompanyar a fer gestions, visites mèdiques, compres...
- Oferir possibilitats per ocupar el temps lliure de forma 
gratifi cant.
- Ensenyar a portar una vida sana.
- Cooperar en la rehabilitació de malalts.
- Realitzar cures senzilles.

Informació i tramitació de sol·licituds: 

Ajuntament de Vinaròs
Regidoria Benestar Social
Pl. de Sant Antoni, 19
De 9’00 a 14’00 h.
Tel. 964 45 00 75

AJUNTAMENT DE VINARÒS
 REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL
1.	 EL SERVEI D’AJUDA A DOMICILI
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agenda

Parròquia Arxiprestal de l’Assumpció: Laborals: 9.00 i 20.00 h 
Dissabte: 9.00, 19.00 h.  Diumenge: 9.00, 12.00 i 20.00h. 
Convent Divina Providència: Laborals: 19.30 h. Festius: 10.30 h.
Parròquia de Santa Magdalena: Laborals: 8.30 i 19.30 h. 
Dissabte: 8.30 i 19.30. Diumenge: 9.00, i 19.30h
Sant Roc: Dissabte: 20.30h (juliol i agost)
El Carme dels Mariners: Diumenge: 10.15 h
Residència de Sant Sebastià: Laborals: 9.00 h. Diumenge: 10.00 h
Església Evangèlica (St. Josep 69): Diumenges: 11.00 h, Dimarts estudi 
bíblic: 20 h 
Església Evangèlica (av. Tarragona): Diumenge: 11 h

HORARI DE MISSES

TELÈFONS D’INTERÉS
Ajuntament 964 40 77 00
Aigües de Vinaròs 964 40 77 67
Ambulatori (cita prèvia)
Ambulatori (urgències)

964 47 75 00
964 45 57 57

Biblioteca 964 45 95 90
Casal Jove 964 40 03 14

Contribucions  964 45 47 52
Cultura  964 40 77 06
Creu Roja Vinaròs                964 45 94 64    
Ecoparc / Recollida de mobles  964 40 78 03
Emergències 112
Escola d’Art 964 45 38 02
Escola de Música 964 45 62 03

Gruas y taxis Jaime Bas, S.L. · 24 horas 964 40 11 11
Guàrdia Civil 964 40 71 40
Hisenda 964 40 22 11
Hospital (centraleta i habitacions) 964 47 70 00
Hospital (cita prèvia) 964 47 71 60
Infodona 964 45 64 52
Informació i Turisme 964 45 33 34
INSS (Seguretat social) 964 45 13 50
ITV 902 12 00 13
Participació Ciutadana 900 50 63 76
Patronat d’Esports 964 45 46 08
Patronat de Turisme 964 45 52 53
Policia Local 964 40 77 04
PROP 964 456 234 / 012
Ràdio Taxi Vinaròs 964 45 51 51
Recollida d’animals perduts 964 45 00 07
Registre civil 964 45 28 77
Registre de la propietat 964 45 18 14
SERVEF (Ofi cina d’ocupació) 964 45 05 16
Serveis Socials 964 45 00 75
Vinataxi 600 600 333

Víctimes de la violència de génere
Taxi Arcadi (adaptat per a discapacitats)

016
674 700 700

Cerrajero 24h ·  Vimar 667 60 70 86
OMIC 964 40 77 00

Consell Municipal de Formació de Persones Adultes: 
964 40 56 15
964 40 74 93

Centre de Formació de Persones Adultes “Llibertat”: 

Gas butà 964 45 11 24

FARMÀCIES DE GUÀRDIA
La Farmacia de guardia realizará un turno de 24h (de 9.00h a 9.00h). 

Entre las 24h y las 8.00h, únicamente se realizarán dispensaciones con 
receta médica y se deberá llamar a la policía local 964 40 77 04

5 setembre GUIMERÀ Pl. Parroquial, 11

6 setembre ADELL P. Picasso - Pio XII

7 setembre SANZ c. Pont, 83

8 setembre VALLS Zona turística nord, 11

9 setembre MATEU c. Sant Francesc, 103

10 setembre TORREGROSA Av. Llibertat, 9

11 setembre PITARCH c. del Pilar, 120

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:09:22

Origen: VINAROS
Destino: BARCELONA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
18084 REG.EXP. 06.53 10.25 3h. 32min. 17.60
99402 MD 09.48 14.28 4h. 40min. 13.00
00460 Intercity 14.32 16.40 2h. 8min. 30.00
00694 TORRE ORO 17.43 20.02 2h. 19min. 30.00
00264 Intercity 18.35 20.40 2h. 5min. 30.00
18096 REG.EXP. 18.43 22.25 3h. 42min. 17.60

TRENS VINARÒS- BARCELONA               TRENS VINARÒS-VALÈNCIA

* Precios válidos, según disponibilidad, para compras realizadas en renfe.com

Información consultada el  20 julio 2020 09:10:23

Origen: VINAROS
Destino: VALENCIA (TODAS)
Trenes para el día: jueves 20 agosto 2020
Número de viajeros: 1

Tren Salida Llegada Duración Precio desde*
14431 REGIONAL 06.07 08.22 2h. 15min. 12.30
14437 REGIONAL 09.15 11.47 2h. 32min. 12.30
00697 TORRE ORO 10.56 12.20 1h. 24min. 24.40
18093 REG.EXP. 13.08 15.08 2h. 0min. 14.10
00463 Intercity 13.56 15.23 1h. 27min. 24.40
14022 REG.EXP. 14.12 16.14 2h. 2min. 14.10
38022 REGIONAL 14.12 16.14 2h. 2min. 12.30
00165 Intercity 16.54 18.30 1h. 36min. 24.40
01371 Intercity 18.54 20.26 1h. 32min. 24.40
14304 REGIONAL 19.42 21.55 2h. 13min. 12.30

el diariet no es fa responsable de canvis i/o errors en els horaris. cal consultar-los a www.renfe.es o al telf. 902 24 02 02 

VINARÒS‐BENICARLÓ‐PEÑÍSCOLA  
HORARIO DESDE EL 13 DE JULIO DE LUNES A DOMINGO (INCLUIDOS FESTIVOS) 

 

Vinaròs  Benicarló  Peñiscola    Peñiscola  Benicarló  Vinaròs    RENFE BENICARLÓ  PEÑISCOLA RENFE BENICARLÓ 
6:30  7:00  7:30    7:30  7:50  8:30    7:30  8:15  9:00 
7:00  7:30  8:00    8:00  8:20  9:00    9:00  9:45  10:30 
7:30  8:00  8:30    8:30  8:50  9:30    10:30  11:15  12:00 
8:00  8:30  9:00    9:00  9:20  10:00    12:00  12:45  13:30 
8:30  9:00  9:30    9:30  9:50  10:30    13:30  14:15  15:00 
9:00  9:30  10:00    10:00  10:20  11:00    15:00  15:45  16:30 
9:30  10:00  10:30    10:30  10:50  11:30    16:30  17:15  18:00 
10:00  10:30  11:00    11:00  11:20  12:00    18:00  18:45  19:30 
10:30  11:00  11:30    11:30  11:50  12:30    19:30  20:15  21:00 
11:00  11:30  12:00    12:00  12:20  13:00    21:00  21:45  22:30 
11:30  12:00  12:30    12:30  12:50  13:30       
12:00  12:30  13:00    13:00  13:20  14:00       
12:30  13:00  13:30    13:30  13:50  14:30       
13:00  13:30  14:00    14:00  14:20  15:00       
13:30  14:00  14:30    14:30  14:50  15:30       
14:00  14:30  15:00    15:00  15:20  16:00       
14:30  15:00  15:30    15:30  15:50  16:30       
15:00  15:30  16:00    16:00  16:20  17:00       
15:30  16:00  16:30    16:30  16:50  17:30       
16:00  16:30  17:00    17:00  17:20  18:00       
16:30  17:00  17:30    17:30  17:50  18:30       
17:00  17:30  18:00    18:00  18:20  19:00       
17:30  18:00  18:30    18:30  18:50  19:30       
18:00  18:30  19:00    19:00  19:20  20:00       
18:30  19:00  19:30    19:30  19:50  20:30     
19:00  19:30  20:00    20:00  20:20  21:00       
19:30  20:00  20:30    20:30  20:50  21:30       
20:30  21:00  21:30    21:30  21:50  22:30       
21:30  22:00  22:30    22:30  22:50  23:30       
22:30  23:00  23:30    23:30  23:50  00:30       
23:30  00:00  00:30    00:30  00:50  01:30       

 

 
 

Aviso: Nuevo horario a partir 8/6/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

LÍNEA CATÍ-VINARÒS 
 

Lunes, Miércoles y Viernes no Festivos: 
 
 

Resto de días sin servicio. 
 

Catí  8:15     17:30 
Anroig  8:25     17:20 
Xert  8:30     17:15 
Sant Mateu  8:45     16:55 
Canet  9:00     16:45 
La Jana  9:10     16:35 
Traiguera  9:15     16:30 
S. Jordi  9:20     16:25 
Vinaròs  9:45     16:00 

 
 
 
Rogamos disculpen las molestias 

AUTOS MEDITERRANEO,S.A.            Castelló a 4 de Junio de 2020

Aviso: Nuevo horario a partir 22/06/20 
RESOLUCIÓN  de  29  de mayo  de  2020,  de  la  Conselleria de Política Territorial, Obras Públicas y Movilidad, por la que  se  adoptan  medidas  sobre  los  servicios  de  transporte 
público  regular  de  uso  general  de  viajeros  y  viajeras por carretera de  titularidad de  la Generalitat, en aplicación de lo dispuesto en el Real decreto 463/2020, de 14 de marzo, 
por el que se declara el estado de alarma para la gestión de la situación de crisis sanitaria ocasionada por la Covid‐19. [2020/3893] 

] 

Castelló – Vinaròs 

De Lunes a Domingo: 

CASTELLÓ ‐ VINARÒS 

IDA  VUELTA 
CASTELLÓ  6:00  13:00  20:00  10:00  17:00  0:00 
BENICÀSSIM  6:20  13:20  20:20  9:40  16:40  23:40 
PLAYETAS  6:30  13:30  20:30  9:30  16:30  23:30 
OROPESA  6:40  13:40  20:40  9:20  16:20  23:20 
RIBERA  6:50  13:50  20:50  9:10  16:10  23:10 
TORREBLANCA  7:05  14:05  21:05  9:00  16:00  23:00 
ALCALA  7:20  14:20  21:20  8:40  15:40  22:40 
STA. MAGDALENA 7:35  14:35  21:35  8:25  15:25  22:25 
BENICARLÓ  7:45  14:45  21:45  8:15  15:15  22:15 
VINARÒS  8:00  15:00  22:00  8:00  15:00  22:00 

*

Rogamos disculpen las molestias 
AUTOS MEDITERRANEO,S.A.  Castelló a 4 de Junio de 2020 




